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Do czytelników
Przedstawiona Państwu publikacja jest przedsięwzięciem niety-

powym� Dotychczas bowiem nie powstała żadna książka nt� jedy-
nej w Polsce szkoły, która nosi imię Miasta Stołecznego Warszawy� 
Doskonałym impulsem do stworzenia jej stał się zbliżający jubile-
usz 100-lecia istnienia placówki� Obchody planowane były na rok 
2021, jednak z powodu panującej pandemii COVID-19 zostały one 
przełożone, by godnie uczcić tak wyjątkową rocznicę� Nie jest to 
publikacja naukowa� Wynika ona z mojego osobistego zaangażo-
wania, sentymentu i zamiłowania do placówki, której absolwentem 
jestem od 2003 r�, a nauczycielem od 2015 r�

Książka zawiera wybrane wydarzenia z przeszłości Szkoły Pod-
stawowej nr 1 im� Miasta Stołecznego Warszawy w Międzycho-
dzie� Historia placówki jest tak bogata, że zawarcie wszystkich 
zdarzeń wymagałoby stworzenia wielostronicowej pozycji, dlatego 
w niniejszej publikacji ograniczam się do wybranych spośród nich� 
Książka dzieli się na dwie części� Pierwsza z nich obejmuje wyda-
rzenia, które miały miejsce od roku 1921 do końca sierpnia 1954 r� 
a więc od momentu utworzenia oświaty w powojennym Między-
chodzie po stworzenie bliźniaczej szkoły przy ul� Gorzyckiej, która 
dotychczas funkcjonowała jako filia obecnej Jedynki� Druga część 
obejmuje okres od września 1954 r� do 2021 r� 

Podczas tworzenia tej pozycji podstawowym źródłem informa-
cji były kroniki szkolne oraz materiały, które otrzymywałem od 
absolwentów zainteresowanych jubileuszem i powstającą książką� 
Wszystkim, którzy dostarczali mi zdjęcia, zapiski, dokumenty i in-
ne pamiątki z czasów spędzonych w Jedynce, serdecznie dziękuję�

Szczególne podziękowania należą się Burmistrzowi Między-
chodu Krzysztofowi Wolnemu za umożliwienie wydania książ-
ki, Ewie Dreger za opiekę historyczną i porady w tym zakresie, 
Krzysztofowi Sobkowskiemu za pomoc w zbieraniu materiałów, 
Stefanii Barkowskiej – byłej sekretarz szkoły – za pomoc przy spi-
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sywaniu danych nauczycieli i konsultacje, Dominice Marciniak – 
obecnej sekretarz szkoły – za wspólne poszukiwania materiałów 
w archiwach, dyrektorom i ich rodzinom (w szczególności Adamo-
wi Nowakowi i Stanisławowi Konopińskiemu) za udostępnianie 
pamiątek oraz wspomnienia, bez których ta książka by nie powsta-
ła� Dedykuję ją wszystkim, którzy przez ponad 100 lat tworzyli 
historię międzychodzkiej Jedynki�

Dyrektor Szkoły Podstawowej nr 1 
im� Miasta Stołecznego Warszawy w Międzychodzie
dr Bartosz Cemborowski



JEDYNA
MIĘDZYCHODZKA SZKOŁA „PODSTAWOWA”

LATA 
1921-1953
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ROZDZIAŁ I 
Początki szkolnictwa powszechnego w Międzychodzie

po odzyskaniu niepodległości

1. Organizacja szkolnictwa po odzyskaniu niepodległości

Pierwsze zapiski na temat polskiego szkolnictwa powszechnego 
w Międzychodzie dotyczą roku 1921� Wcześniej na terenie miasta 
i okolic toczyły się walki o niepodległość� Ich front zlokalizowany 
był od Krzyża przez Międzychód, Zbąszyń, Wolsztyn do Wscho-
wy� Istotną rolę w trakcie walk odegrał 17 Pułk Strzelców Wielko-
polskich, którego członkowie za cel obrali sobie opanowanie linii 
kolejowych: Skwierzyna–Międzychód–Pniewy–Poznań; Skwierzy-
na–Międzychód–Sieraków–Szamotuły oraz Międzychód–Zbąszyń–
Wolsztyn� Zdobycie ich wiązało się z opanowaniem komunikacji 
wzdłuż frontu i połączenia ze wschodem oraz zachodem, co ze stra-
tegicznego punktu widzenia walczących było niezwykle istotne� Po-
dobny cel miała również niemiecka straż graniczna (z niem� Grenz-
schutz)� Mimo zbrojnej przewagi i oddziałów wojsk stacjonujących 
w okolicznych wsiach (Kamionna, Mniszki, Gralewo) Niemcy nie 
byli w stanie stawić czoła Polakom i ponosili kolejne porażki� Dzięki 
walkom i wytrwałości Wielkopolan (na mocy postanowień Traktatu 
Wersalskiego) miasto i okolice powróciły do granic Polski�

Po opuszczeniu ziemi międzychodzkiej przez Niemców rozpo-
czął się okres odbudowy� W mieście zaczęli pojawiać się urzędnicy, 
wśród których nieliczną, lecz znaczącą grupę stanowili nauczycie-
le� Pierwszym inspektorem szkolnym na terenie Międzychodu był 
Bolesław Kuntzer, z kolei nauczycielką – Zofia Kolbkówna z No-
wego Sącza� Organizacja szkoły rozpoczęła się w 1921 r�, dlatego 
ten rok uznawany jest za początek funkcjonowania placówki� Po-
czątkowo dzieci uczyły się w miejskim ratuszu� Pełnił on rolę szko-
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ły aż do momentu przeniesienia się do gmachu przy ul� Ogrodowej 
(dzisiejsza ul� Iczka)� Następnie wychowankowie podejmowali na-
ukę w czterech budynkach: wspomnianym gmachu głównym przy 
ul� Ogrodowej, dawnej szkole żydowskiej, budynku przy ul� Go-
rzyckiej (dzisiejsza Szkoła Podstawowa nr 2 w Międzychodzie) 
oraz w szkole w Wielowsi� 

Początkowo szkoła podzielona była na dwie główne części: szkołę 
męską (z gmachem głównym przy ul� Ogrodowej) oraz żeńską (usy-
tuowaną przy ul� Gorzyckiej)� Kierownikiem (do 1972 nie tytułowa-
no mianem dyrektora) pierwszej z nich został Lucjan Konopiński, 
który kierował szkołą do momentu odejścia na emeryturę w 1934 r� 
Za część żeńską odpowiedzialna była z kolei Emilia Ciepielewska, 
która zajmowała się placówką do 1939 r�, kiedy została wysiedlona 
do Generalnego Gubernatorstwa� W pierwszych latach funkcjono-
wania szkoły znaczący nacisk kładziono na sprawy wychowawcze� 
Jednym z priorytetów stało się dożywianie dzieci i pomoc najbar-
dziej potrzebującym wychowankom, którzy cierpieli ubóstwo�

Ilustracja 1. Jedno z pierwszych zdjęć gmachu dzisiejszej szkoły. 
Ilustracja pochodzi z pocztówki wysłanej w 1903 r. przez córkę ówczesnego burmistrza 

Międzychodu Alfonsa von Kaffki  
(materiał pochodzący ze zbiorów p. Andrzeja Stanisława Bączyka)
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2. Działania na rzecz rozwoju szkoły i pomocy najuboższym 
uczniom

Pierwsze zapiski w kronikach szkolnych pochodzą z paździer-
nika 1931 r� Dotyczą one zebrania Komitetu Rodzicielskiego 
z ówczesnym kierownictwem – Lucjanem Konopińskim (tytuło-
wanym w dokumentacji szkolnej rektorem) i Emilią Ciepielewską� 
Głównym tematem spotkania była pomoc potrzebującym uczniom� 
W trakcie zbiórki poprzedzającej zebranie zgromadzono 80 zł, 
które miały być przeznaczone na potrzeby wychowanków� Emi-
lia Ciepielewska zaproponowała z kolei stworzenie przyszkolnego 
ogrodu botanicznego, jednak spotkała się z oporem przedstawicieli 
rodziców, którzy stwierdzili, że: 

Dzisiaj są niepotrzebne wymysły po szkołach. 
Dawniej obchodziło się bez tego i było dobrze.

Kierownictwo szkoły męskiej i żeńskiej wielokrotnie przekony-
wało zebranych do słuszności swojego pomysłu, jednak spotykali 
się oni z oporem, co doprowadziło do przeznaczenia całej kwoty na 
zeszyty dla biednych dzieci�

Kierownik Konopiński przykładał szczególną uwagę do spraw-
ności fizycznej swoich wychowanków� Podczas konferencji rodzi-
cielskiej 29 stycznia 1932 r� wygłosił referat na temat wychowania 
fizycznego, chcąc w ten sposób zachęcić rodziców do współpracy 
w zakresie zdrowego stylu życia dzieci i zakupu niezbędnych wg 
niego strojów gimnastycznych� Konopiński po raz kolejny spotkał 
się ze sprzeciwem i oburzeniem rodziców, którzy uważali, że gim-
nastyka jest w szkole niepotrzebna, a grono nauczycielskie powin-
no zająć się uczeniem czytania i pisania� 

Rektor Konopiński i opiekująca się szkołą przy ul� Gorzyckiej 
Ciepielewska nie poddawali się w dążeniach do realizacji swo-
ich pomysłów� Dzięki temu podczas wspólnej konferencji szkoły 
męskiej i żeńskiej ustalono powstanie ogrodu botanicznego przy 
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ul� Gorzyckiej� Po uzyskaniu pozytywnych opinii przyrodników 
obu szkół przystąpiono do organizowania ogrodu, dzięki czemu 
powstał on jeszcze w tym samym roku� 

Ilustracja 2. Uczennice szkoły żeńskiej w stworzonym ogrodzie botanicznym

Ilustracja 3. Plan ogrodu botanicznego stworzonego 
przez Lucjana Konopińskiego i Emilię Ciepielewską
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Priorytetem w pierwszych latach istnienia szkoły była pomoc 
najuboższym wychowankom� Stałym punktem każdego ze spotkań 
Lucjana Konopińskiego z Komitetem Rodzicielskim była dysku-
sja na temat akcji dożywiania dzieci� Ówczesny kierownik bardzo 
angażował się we wsparcie najuboższych podopiecznych� 21 paź-
dziernika 1932 r� odbyło się spotkanie Konopińskiego z ówczesny-
mi władzami, podczas którego ustalono wspólne działania na rzecz 
pomocy uczniom� W trakcie zebrania przekazano do budżetu szko-
ły znaczące, jak na tamte czasy sumy, które miały zapewnić wy-
chowankom dożywanie� Starosta Stanisław Zenkteller przekazał 
z kasy powiatowej subwencję w wysokości 250 zł, a także zapewnił 
szkole dostawę węgla i cukru� Identyczną dotację pieniężną z kasy 
miejskiej zapewnił burmistrz Michał Skrzypczak, jednak pieniądze 
nie trafiły do szkoły z powodu braku funduszy� Oprócz tego, dzięki 
działaniom Lucjana Konopińskiego, udało się pozyskać ze środków 
zewnętrznych darmowe obiady i śniadania dla uczniów� W trakcie 
spotkania podjęto również decyzję o zbieraniu dobrowolnych dat-
ków w postaci mleka i mąki, które w całości zostały przekazane 
na dożywianie najbiedniejszych dzieci� Z inicjatywy Konpińskiego 
w grudniu 1932 roku zorganizowana została wigilia, podczas której 
najzamożniejsi uczniowie podarowali dziewiętnaściorgu kolegom 
prezenty w postaci: zeszytów, ołówków, piór, ciastek, kiełbasy, za-
bawek, fartuszków, sukienek, czapek, orzechów i jabłek�

Kolejnym krokiem zapewniającym pomoc najbardziej potrze-
bującym stał się pomysł stworzenia świetlicy szkolnej dla tej grupy 
osób� Decyzja Konopińskiego została podjęta 28 marca 1933 roku 
podczas konferencji Koła Rodzicielskiego, jak w tych latach nazy-
wano dzisiejszy odpowiednik zebrań Rady Rodziców� W związ-
ku z tym od kolejnego roku szkolnego roku zaczęła funkcjonować 
świetlica dla mniej zamożnych dzieci� Została ona ulokowana 
w budynku głównym przy ul� Ogrodowej� Świetlica uczniowska 
w auli sportowej funkcjonowała odtąd każdego dnia od 15�00 do 
17�00 wg następującego harmonogramu: dla uczniów klas najstar-
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szych (VI, VII i VIII) w poniedziałki, dla średnich (III i IV) w śro-
dy, z kolei dla najmłodszych (I i II klasy) czynna była w piątki�

Podczas wspomnianego zebrania w 1933 r� dyskutowano o za-
chowaniu wychowanków poza szkołą� Kierownik zaapelował do 
rodziców, by ci nie zezwalali swoim dzieciom na żebranie� Zwrócił 
również uwagę na włóczenie się dzieci wieczorami i nieodpowied-
nie zachowania niektórych z uczniów w czasie nabożeństw reli-
gijnych� Wszystkie wymienione działania podkreślały, jak troskli-
wym i dbającym o dobro dzieci rektorem był Lucjan Konopiński� 

Ilustracja 4. Lucjan Konopiński – pierwszy kierownik szkoły 
(lata pełnienia funkcji 1921-1934)
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Ilustracja 5. Świadectwo z roku szkolnego 1928/1929) 
podpisane przez kierownika Konopińskiego 
(Źródło: archiwum Roberta Pospiesznego)
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3 marca 1935 r� odbyła się rewia karnawałowa, którą zorganizo-
wali Opieka Rodzicielska i Grono Nauczycielskie szkoły żeńskiej� 
W trakcie zabawy główną atrakcją były występy młodzieży, co za-
chęciło międzychodzian do udziału i wsparcia finansowego� Zebra-
no znaczącą wówczas sumę 180 zł i 12 gr, którą przeznaczono na 
drużynę harcerską i potrzeby szkolne� Na specjalne wyróżnienie 
zasługiwała jednak Opieka Rodzicielska z jej prezesem Józefem 
Ratajczakiem� Rodzice nakarmili w czasie występów 133 dzieci� 
Głównymi przysmakami były wędliny, bułki i ciastka, których 
w tamtym czasie brakowało� O sukcesie imprezy świadczy fakt, 
że została ona opisana w lokalnej prasie� Redaktorzy „Orędownika 
Międzychodzkiego” tak pisali o zabawie: 

- Międzychód. W dniu 3 marca br. staraniem Opieki Rodzicielskiej i Gro-
na Nauczycielskiego szkoły powszechnej żeńskiej w Międzychodzie odby-
ła się „Rewja karnawałowa” urządzona dla dzieci w wieku szkolnym na 
sali p. Zickermannowej z następującym programem: Prolog, Zapowiedź 
śpiewana, Taniec welonowy, Monolog „Pamiętnik”, Obrazek sceniczny 
„Bratnie dusze”, Taniec Zbójnicki, Inscenizacja wiersza „Plotka”, Pan-
tomima, Rewja typów dzieci ze świata ”Nasi rówieśnicy”, taniec lalek, 
Obrazek sceniczny: „Ostatki”. Obrazy te przeplatały różne niespodzian-
ki, jak wspólne zabawy dzieci, loterja fantowa, rewja kostjumowa, kon-
kurs na najpiękniejsze kostiumy (…) – Podziękowanie. Najserdeczniejsze 
podziękowanie wypływa z naszych małych serduszek z powodu udania się 
do pierwszej „Rewji karnawałowej” i zadowolenia kochanych rodziców 
i gości. Dziękujemy za liczne przybycie na naszą „rewję” i poparcie jej 
datkami. Składamy serdeczne podziękowanie Gronu Nauczycielskiemu 
i Opiece Rodzicielskiej, a przede wszystkim Szanownemu panu Ratajcza-
kowi prezesowi Opieki Rodzicielskiej za mozolną i ofiarną pracę.

W imieniu dzieci szkolnych uczennice klasy VII�
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Współpraca na rzecz pomocy najbiedniejszym dzieciom istnia-
ła również na poziomie międzyszkolnym� Wspólne działania po-
wszechnych szkół męskiej i żeńskiej w Międzychodzie przejawia-
ły się m�in� akcjami kierowanymi do najuboższych wychowanków� 
1 lipca 1936 r� zorganizowano miesięczną kolonię, której uczest-
nikami byli najmniej zamożne dziewczęta i najbiedniejsi chłop-
cy z obu filii� Wszystkie dzieci biorące udział w wypoczynku już 
pierwszego dnia zostały przebadane przez lekarza w celu wyklucze-
nia panujących wówczas chorób zakaźnych� W obliczu panującej 
epidemii w kolejnym roku szkolnym placówka została zamknięta 
na dwa tygodnie (począwszy od 22 października 1936 r�), by nie 
doprowadzić do rozprzestrzeniania się odry wśród wychowanków�

Ilustracja 6. Kolonia dla najuboższych dzieci w gmachu przy ul. Ogrodowej – 
lipiec 1939 r.
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Pomoc najbiedniejszym była organizowana również w latach 
kolejnych, m�in� w grudniu 1936 r�, kiedy ówczesny kierownik Jan 
Kaczmarek (pełniący funkcję od 1934 r�) podjął decyzję o akcji 
dożywania uczniów� Pomocą objęto 206 dzieci, które, dzięki pie-
niądzom uzyskanym przez kierownika z międzychodzkiego magi-
stratu, otrzymywały regularnie śniadania� 

Ilustracja 7. Gmach przy ul. Ogrodowej w okresie międzywojennym



21

3. Ważne wydarzenia z życia szkoły przed II wojną światową

Życie w przedwojennej szkole powszechnej to nie tylko pro-
blemy, z jakimi musieli zmagać się ówcześni pedagodzy i rodzice� 
Przed 1939 r� miało miejsce wiele wydarzeń, które na stałe zapisały 
się na kartach historii dzisiejszej Jedynki� W 1934 r� Konopińskiego 
na stanowisku kierownika szkoły zastąpił Kaczmarek� 

Ilustracja 8. Świadectwo z roku 1935 podpisane przez kierownika Kaczmarka  
(Źródło: archiwum Roberta Pospiesznego)
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Nauka w szkołach odbywała się z podziałem na chłopców, którzy 
pobierali ją w budynku przy ul� Ogrodowej i dziewczęta uczęszczają-
ce do szkoły przy ul� Gorzyckiej� Mimo podziału kierownictwo szkół 
starało się integrować środowiska uczniowskie� Pierwszym krokiem 
było stworzenie wspólnego ogrodu botanicznego� Kolejny miał 
miejsce 2 kwietnia 1932 r�, kiedy w okresie wielkopostnym uczen-
nice i uczniowie odegrali wspólne przedstawienie pt� „Nazarejczyk”� 
Opiekę nad grupą aktorską złożoną sprawował ówczesny proboszcz 
– ks� Henryk – i wyznaczeni pedagodzy� Wspólna akcja okazała się 
dużym sukcesem� Kaczmarek i Ciepielewska tak opisali wydarzenie: 

Przedstawienie wypadło bardzo dobrze i efektownie. Przyczynili się do 
tego nie tylko młodociani wykonawcy ale również nauczyciele reżyseru-
jący sztukę. Grono nauczycieli szkoły żeńskiej zajęło się strojami, a szkoły 
męskiej dekoracjami (…) zysk 100 zł przeznaczono na pomoce naukowe. 

Przedstawienie było niezwykle istotne, gdyż wcześniej nie podej-
mowano wspólnych akcji tego typu� Sukces wydarzenia zaowoco-
wał kolejnym działaniami kierownictwa, które integrowały dziew-
częta i chłopców uczących się na co dzień w osobnych budynkach�

Ilustracja 9. Wspólne przedstawienie wielkopostne szkoły żeńskiej i męskiej 
„Nazarejczyk” – 2 kwietnia 1933 r.
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W kolejnych latach organizowane były również wspólne wyjaz-
dy� Jedną z ważniejszych wycieczek była zorganizowana 3 czerw-
ca 1934 r� wyprawa dzieci obu szkół, ich nauczycieli i rodziców 
do lasu „na Polankę”� Jak zwykle nie zapomniano o najuboższych 
uczniach, którzy przed wycieczką otrzymali spory zapas prowian-
tu� „Na Polance” uczennice klasy V zaprezentowały sztukę teatral-
ną pt� „Sen Józia” inspirowaną awangardową powieścią Witolda 
Gombrowicza „Ferdydurke”�

Ilustracja 10. Przedstawienie „Sen Józia” na podstawie „Ferdydurke” 
W. Gombrowicza w wykonaniu uczennic szkoły żeńskiej – 3 czerwca 1934 r.

Po wprowadzeniu koedukacji nadal kontynuowano wspólne ak-
cje� Najważniejsza z nich miała miejsce 12 czerwca 1938 r� podczas 
wyjazdowego kiermaszu w lesie, zorganizowanego przez grona na-
uczycielskie i opieki rodzicielskie obu placówek� Na miejscu mia-
ły miejsce wróżby, zagadki i gry zręcznościowe� Nie zabrakło też 
bufetu dla najuboższych� Tego samego dnia grupa uczniów przy-
gotowała dożynki, podczas których symboliczne złożono wieniec 
dożynkowy, odbyły się śpiewy i tańce�
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Ilustracja 11. Dożynki uczniowskie. 12 czerwca 1938 r.

Istotną datą zarówno w historii szkoły, jak i całego narodu 
polskiego, stał się 12 maja 1935 r�, kiedy kraj obiegła informacja 
o śmierci marszałka Józefa Piłsudskiego� Szkolne kroniki wspomi-
nają ten czas następująco: 

Dn. 12 maja 1935 r. o godz. 20.45 zakończył życie pierwszy Marszałek 
Polski Józef Piłsudski. Niespodziewana wiadomość o śmierci tego genial-
nego człowieka odbiła się szerokim echem po świecie całym, wstrząsnęła 
do głębi narodem polskim. Dzieci przejęte do głębi w dn. 13 maja br. nie 
mogły skupić na lekcjach uwagi podobnie jak nauczycielki. Wszystkich 
myśli biegły tam, do Belwederu, gdzie spoczywał snem wiecznym uko-
chany wódz. Odbywały się po klasach pogadanki, dzieci samodzielnie 
postanowiły założyć opaski żałobne i wykonywały portrety Marszałka.

Tego dnia Emilia Ciepielewska odbywała podróż służbową do 
Kopenhagi� Na pokładzie statku Pułaski dowiedziała się o śmier-
ci Piłsudskiego� Kierowniczka szkoły przy ul� Gorzyckiej natych-
miast wróciła do Międzychodu, by brać udział w uroczystościach 
żałobnych� 18 maja 1935 r� był dniem wolnym od zajęć szkolnych� 



25

Wszyscy uczniowie wraz z Kaczmarkiem i Ciepielewską, wzięli 
udział w nabożeństwie żałobnym, po którym odbył się przygoto-
wany przez drużynę harcerską przemarsz ku czci zmarłego� Tego 
dnia wieczorem wszystkie dzieci uczestniczyły w uroczystości pod 
pomnikiem marszałka, gdzie wysłuchały przemówień lokalnych 
władz i marszu żałobnego, który odegrała międzychodzka orkie-
stra� Wydarzenie opisane zostało również w „Orędowniku Między-
chodzkim”� 

Ilustracja 12. Orędownik Międzychodzki z dn. 16 maja 1935 r.
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4. Początki koedukacji 

Początkowo nauka w Międzychodzie odbywała się zgodnie 
z podziałem na płeć� Realia powojenne i zmieniający się świat 
sprawiły, że po kilku latach funkcjonowania szkolnictwa, we 
wrześniu 1934 r�, rozpoczęto działania ku stworzeniu szkoły dla 
chłopców i dziewcząt� W roku szkolnym 1934/1935 miały one 
objąć wychowanków klas I-IV� Powodem działań były względy 
praktyczne, gdyż wielu chłopców, pobierających naukę w gmachu 
przy ul� Ogrodowej, mieszkało bliżej budynku przy ul� Gorzyckiej� 
Z kolei niektóre dziewczęta tam uczęszczające, miały swoje domy 
bliżej dzisiejszej ul� Iczka� Wprowadzono rejonizację� W 1934 r� 
połowę dzieci z klas szkoły żeńskiej przekazano do szkoły męskiej 
i odwrotnie� 

Warunki nauki w tym czasie nie były sprzyjające� Klasy były 
przepełnione� Kroniki z tego okresu wskazują, że w jednym od-
dziale uczyło się niekiedy 50 dzieci (szkoła w pierwszym roku ko-
edukacji liczyła 526 podopiecznych)� Wynikało to z dwóch powo-
dów� Pierwszym z nich była zbyt skromna baza lokalowa� Drugim 
mała liczebność grona pedagogicznego�

Przeciwni koedukacji – mimo praktycznej „rejonizacji” szkół – 
byli rodzice� Jak wspominają kronikarze szkolni tamtego okresu: 

Rodzice niechętnie odnoszą się do koedukacji, trzeba będzie wyjaśniać 
znaczenie jej na konferencjach rodzicielskich. […] Jest też wiele kłopo-
tu z przydzielaniem dzieci do szkoły gorzyckiej wskutek przepełnienia 
w szkole głównej (przy Ogrodowej)� 

Jednocześnie z brakiem miejsc wiązały się inne problemy – deficyt 
stolików, ławek i pomocy dydaktycznych w gmachu dzisiejszej Jedyn-
ki� Mimo narastających problemów, jakie spotkały kierownictwo szkoły, 
postanowiono kontynuować koedukację w latach kolejnych� Na początku 
roku szkolnego 1935/1936 naukę w szkole przy ul� Ogrodowej rozpoczę-
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ło 528 dzieci w zaledwie 10 oddziałach� Koedukacją w tym czasie objęta 
była połowa szkoły – czyli 5 oddziałów� Działania w kierunku tworzenia 
wspólnych klas męskich i żeńskich napotykały wciąż trudności: 

W klasach tych nie jest należycie wyrównany poziom chłopców i dziew-
cząt. W roku bieżącym trzeba w dalszym ciągu należycie nad tymi klasami 
pracować. 

W opinii kierownika o wiele lepiej sprawowały się klasy żeńskie: 

… pozostałe klasy dziewcząt VI i VII przedstawiają się dobrze. 

Proces koedukacji prowadzono również w kolejnych latach� Ostatecz-
nie zakończył się on w roku szkolnym 1937/1938� Klasy, chociaż wciąż 
przepełnione, składały się zarówno z chłopców jak i dziewcząt� Od tego 
momentu w szkołach międzychodzkich nie ma podziału na płeć, a istotna 
stała się rejonizacja�

Ilustracja 13. Klasa koedukacyjna w roku szkolnym 1937/1938
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5. Przedwojenna frekwencja 

W okresie przedwojennym sytuacja kadrowa i lokalowa by-
ła niezwykle trudna� Mimo poszerzenia bazy, szkoły były nadal 
przepełnione, a oddziały liczyły 2-3 razy więcej uczniów niż ma to 
miejsce obecnie� Jednak liczba dzieci, które podejmowały naukę, 
wciąż wzrastała� Poniżej przedstawione zostaną statystyki dotyczą-
ce wyłącznie „Szkoły Głównej” mieszczącej się przy ul� Ogrodo-
wej� Zestawienie obejmuje lata 1931-1934 oraz ostatni rok szkolny 
przed wybuchem II wojny światowej� W pozostałych latach szkol-
nych, w kronikach nie prowadzono tego typu statystyk, a poda-
wano jedynie łączną sumę dzieci rozpoczynających i kończących 
dany rok szkolny�

Rok szkolny 1931/1932

Oddział I II a II b III IV a IV b V VI VII
Liczba 
dzieci

56 47 42 44 36 48 49 30 19

Łącznie w roku szkolnym 1931/1932: 371

Rok szkolny 1932/1933

Oddział I a I b II III a III b IV a IV b V VI VII
Liczba 
dzieci

44 43 55 46 47 40 33 55 43 16

Łącznie w roku szkolnym 1932/1933: 422

Rok szkolny 1933/1934

Oddział I a I b II a II b III IV a IV b V VI VII
Liczba  
dzieci

48 46 40 43 59 47 41 54 58 33

Łącznie w roku szkolnym 1933/1934: 469
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Rok szkolny 1938/1939

Oddział I a I b II III IV V a V b VI a VI b VII
Liczba 
dzieci

41 42 45 49 54 56 57 41 41 52

Łącznie w roku szkolnym 1938/1939: 478 

Zmiany we frekwencji uczniów „Szkoły Głównej” w latach 
1931-1939 przedstawia poniższy wykres:

Wykres 1. Liczba dzieci uczących się w gmachu przy ul. Ogrodowej. Lata 1931-1939

Liczba uczniów w szkole przy ul� Ogrodowej wzrosła znaczą-
co w latach 1931-1935� Najwięcej wychowanków pobierało naukę 
w okresie wprowadzania koedukacji� Wówczas (1933-1935) liczba 
dzieci wynosiła powyżej 500� Tuż przed wybuchem II wojny świa-
towej do „Szkoły Głównej” uczęszczało 478 uczniów�
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ROZDZIAŁ II 
Wojna we wspomnieniach nauczycieli 
Szkoły Powszechnej w Międzychodzie

1. Międzychód oczami pedagogów w latach 1939-1945

Okres wojenny był niezwykle trudnym czasem dla wszystkich 
Polaków� Tragedia wojny nie ominęła również międzychodzian, 
wśród których znaleźli się nauczyciele� Po wojnie pedagodzy po-
stanowili spisać wydarzenia mające miejsce na terenie powiatu 
międzychodzkiego i zachować w pamięci kolejnych pokoleń dra-
matyczną historię, która rozpoczęła się we wrześniu 1939 r� Nikt 
lepiej nie opisze trudu tamtych chwil niż ci, którzy doświadczyli 
hitlerowskiego terroru� Tak okres II wojny światowej wspominają 
międzychodzcy nauczyciele (zachowano oryginalną pisownię):

Dzień 1. września 1939 r.
Pamiętnym dla narodu polskiego będzie po wieczne czasy dzień 
1.9.1939 r., kiedy rozpoczęła się ciernista droga do polskiej Golgoty. 
W dniu tym rozgorzał krwawy bój o nierównej sile liczebnej i technicz-
nej na wszystkich frontach, ciągnących się półpierścieniem wzdłuż na-
szej granicy, od północy, zachodu, i południa. 27. września zajęta została 
Warszawa. Rozczłonkowana armia polska przestała walczyć i istnieć. 
Moc męki zawisła nad Ojczyzną. Rozpoczęła się gehenna taka, jakiej ża-
den naród świata na przestrzeni całych wieków, nie przeszedł. W drugiej 
połowie października rozpoczął się pierwszy masowy mord Polaków na 
rynkach miast i pod murami więzień. Ginęli polscy patrioci za to tylko, że 
byli Polakami. Tysiącami mogił zasłano polskie lasy. I tutaj na naszej ci-
chej ziemi międzychodzkiej popłynęły strugi krwi polskiej, i tutaj w lasach 
pobliskich za Wartą konali nieznani bohaterzy z okrzykiem „Niech żyje 
Polska!”. W lasach i na miejscowym cmentarzu katolickim śpią szczątki 
pomordowanych i zamęczonych lub zmarłych z głodu więźniów. Za honor 
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i dumę zapłacili krwią i życiem. Z niej wyrosła wielkość narodu i potęga 
nowej, suwerennej, demokratycznej Polski!

Nastroje i wydarzenia w Międzychodzie przed dniem 1.9.1939 i od chwi-
li wybuchu wojny.
Na cztery tygodnie przed wybuchem wojny był na zarządzenie władz woj-
skowych, stacjonowany w Międzychodzie oddział piechoty, który miał za 
zadanie strzeżenie wszystkich obiektów użyteczności publicznej i obiek-
tów mających znaczenie strategiczne, tj. mosty. W lasach istniały czujki. 
Wszyscy byli świadomi tego, że żyją w obliczu wielkich wydarzeń dziejo-
wych. Wojna wisiała w powietrzu. Mieszkańcy miasta byli zaniepokojeni, 
gdyż niemieckie komunikaty radiowe miały charakter agresywny. Dnia 
1.9.1939 r. nastąpiło we wczesnych godzinach rannych rozplakatowanie 
o powszechnej mobilizacji. Tegoż dnia ukazały się nad miastem i to w sa-
mej południe samoloty wywiadowcze niemieckie, które krążyły bardzo ni-
sko nad rynkiem. Oddziały bojowe wojsk niemieckich stacjonowane były 
w odległości 5-7 km od granicy polsko-niemieckiej, linia Sterki-Czarn-
ków Placówki Straży Granicznej otrzymała rozkaz natychmiastowego 
wycofania się. Patrole niemieckie oraz wywiadowcy cywilni podchodziły 
aż do terenów Nadleśnictwa Międzychód� W mieście słyszano wyraźne 
strzały. Władze miejskie i administracyjne I instancji, sąd, szkolnictwo, 
leśnictwo, urząd skarbowy opuściły miasto zabierając na wozy najważ-
niejsze akta. Dnia 1.09.1939 r. popołudniu o godz. 16.00 miasto świeciło 
pustkami (…).
Wieczorem tegoż dnia zapanowała w mieście ciemność egipska, gdyż prąd 
elektryczny, otrzymywany na mocy umowy polsko-niemieckiej z elektrow-
ni w Bledzewie, został odcięty. Sklepy były nieczynne. Wyjątek stanowiły 
piekarnie i sklepy rzeźnickie, które sprzedawały w określonych godzi-
nach. Ze względu na niebezpieczeństwo bombardowania ludność opu-
ściła mieszkania piętrowe chroniąc się w piwnicach. W celu zachowania 
spokoju i zapobieżeniu kradzieży w mieszkaniach opuszczonych, utwo-
rzony został komitet polsko-niemiecki, który przekazał w dniu 4.9.1939 r. 
wszystko w ręce niemieckie. Pierwszym komisarycznym burmistrzem zo-
stał kupiec Gerhard Buchwald. Miejscowi Niemcy jak: kupiec Gerhard 



33

Dee; Herrman Kruger; Gerhard Weigelt, Willi Knopf; Joh Bruch; Gregor 
Bruch tworzyli prowizoryczny Zarząd Miejski.
Władze szkolne organizował nauczyciel Rudolf Gahl. Organizacją szkół 
w powiecie zajmował się kierownik prywatnej szkoły niemieckiej Julian 
Will, który przeniesiony został na stanowisko nauczyciela szkoły średniej 
do Świecia nad Wisłą, tamże samobójstwo popełnił. Will był przeciwn-
kiem narodowego socjalizmu. Pierwszym kreisleiterem był hitlerowiec 
Kollmeier pełniąc jednocześnie funkcje landrata. Wkrótce pojawiły się 
zarządzenia władz wojskowych. Ludność polską wezwano do natychmia-
stowego oddania wszelkiego rodzaju broni oraz do oddania odbiorników 
radiowych. Ludność posłuszna i w obronie przed śmiercią tłumnie od-
dawała broń i aparaty radiowe. Rewizje domowe były częstym i niepo-
kojącym zjawiskiem. Zapalczywi Niemcy zabraniali mówić po polsku, 
odebrano całkowitą wolność i możność oddychania życiem człowieka. 
Pod koniec września 1939 r. przybył do Międzychodu sztab wysiedleńczy 
SS-sowców. Miał on za zadanie sporządzenie listy Polaków i przygotowa-
nie do transportu do wysiedlenia. W październiku rozpoczął się masowy 
przypływ Niemców z Rzeszy, dla których sztab wysiedleńczy szukał miesz-
kań. Pierwsza ewakuacja Polaków nastąpiła dnia 13 grudnia 1939 r. 
W akcji wysiedleńczej pomagali miejscowi Niemcy zabraniając Polakom 
zabierania najpotrzebniejszej bielizny, pierzyny dla dzieci oraz żywności. 
Wysiedleńców ulokowano w gmachu gimnazjum, skąd wywiezieni zostali 
do Generalnego Gubernatorstwa. Najcięższy los spotkał wdowy i rodziny, 
których pozbawiono środków do życia. Wrogie nastawienie do wszyst-
kiego co polskie uniemożliwiało wszelkim poczynaniom Polaków. Za 
zezwoleniem burmistrza miasta przybyłego do Międzychodu z Nadrenii 
utworzony został dnia 21.11.1939 r. Komitet Niesienia Pomocy Zubożałej 
Ludności Polskiej. Na czele Komitetu stał kupiec F. Bogajewicz, który 
wspólnie z nauczycielem W. Ratajem, naucz. Popłonykiem, naucz. H. No-
wicką, Dr. Madejem, Fr. Frąckowiakiem, Ignacym Gawrońskim z Mnich 
rozwinął akcję charytatywną. Zbieraniem funduszów na terenie powiatu 
zajęci byli Rataj i Frąckowiak (…).
Cała ludność polska w wieku od 14-65 lat została przez niemiecki urząd 
pracy zw. Arbeitsamtem zewidencjonowana celem szybkiego deportowa-
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nia do jej różnych prac a w szczególności do Rzeszy do fabryk zbrojenio-
wych. Arbeitsamt słynął z bezwzględnego i brutalnego traktowania. Bito 
tam Polaków bezpodstawnie lub oddawano w ręce Gestapo. Kierowni-
kiem tegoż niecnego urzędu był gestapowiec Boos oraz miejscowi Niemcy 
jako kierownicy poszczególnych działów. Byli to cyniczni i zgryźliwi Re-
incke, Walter Ruse, Lotte Gahl oraz Margareta Simon.
W domu Firleja przy ul. 17 Stycznia 87 mieściły się biura Gestapo, które 
niepokoiło Polaków, aresztując znanych wśród miejscowego społeczeń-
stwa obywateli, jak: burmistrza Skrzypczaka, członka Zarządu Miejskie-
go A. Maciejewskiego, J. Rzepczyka, Waśkowiaka, Kaisera, Faca, płk. 
Nowaczyńskiego i wielu innych. Z wspomnianych wrócił jedynie kupiec 
J. Rzepczyk, który przebywał 5 i pół roku w obozach koncentracyjnych. 
Reszta obywateli zginęła śmiercią męczeńską.
Terror hitlerowski wzrastał w miarę zwycięstw na frontach. Polaków wy-
rzucano z mieszkań, bito i zapędzano do najcięższych prac bez względu 
na święto i pogodę. Kościół zamknięto i zaopatrzono jego drzwi w tablice 
z napisem „Deutsche Kirche”. Każdy młodzieniec i starzec obowiązany 
był zdjąć nakrycie głowy przed umundurowanym hitlerowcem oraz zejść 
z chodnika. Niestosowanie się do powyższego pociągnęło za sobą przy-
musową pracę w policji względnie obicie. Policja jak i ludność cywilna 
bacznie śledziła ruchy Polaków, zaś wyznaczeni przez gestapo Niemcy 
obserwowali poczynania Polaków. W lecie od godz. 9.00 wieczorem do 
świtu, zaś w zimie od 7.00 wieczorem obowiązywała dla Polaków cisza 
policyjna. Od czasu do czasu urządzała partia wieczornice zwane Kund-
gebung, na których w ohydny sposób lżono na naród polski oraz wznieca-
no nienawiść do Polaków za najdrobniejsze przewinienia. Z ważniejszych 
wydarzeń podczas okupacji wspomnieć wypada pobyt kata Wielkopolski 
Greisera w roku 1941, który na rynku przed hotelem wygłosił pełne nie-
nawiści w stosunku do Polaków przemówienie, zaczynając, że „prędzej 
włosy na jego dłoni wyrosną, niż Międzychód polskim znowu będzie”. 
Tegoż dnia przemawiał Greiser do zgromadzonej młodzieży hitlerowskiej 
w auli tutejszej szkoły. W roku 1944 podczas powstania warszawskiego 
nastąpiła w Wielkopolsce generalna nagonka na Polaków, którzy wzbu-
dzali w tchórzliwych hitlerowcach podejrzenie. Z miasta Sierakowa i Mię-
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dzychodu aresztowano w dniu 8.8.1944 r. około 30 osób, które powiązano 
powrozami i skuto w kajdany. Prowadzono ich pod strażą żandarmerii 
i miejscowych SS-owców jak Dietricha, Eggersa, Weigerra i innych przez 
całe miasto na dworzec (…). 
Dnia 27 stycznia 1945 r. wdarły się do Międzychodu od strony Bielska 
pierwsze pancerne czołówki radzieckie. Walki z Niemcami toczyły się 
przy ul. Bolesława Chrobrego. Tegoż dnia, po dniach trwogi, zbrodni 
i barbarzyństwa hitlerowskiego załopotały w Międzychodzie biało-czer-
wone chorągwie. Zawitała jutrzenka wolności, a z nią nowy okres życia 
i pracy dla Polski (…) Niemców ogarnęła niesłychana panika i rozpacz. 
Panika dopięła punktu kulminacyjnego, kiedy Niemcom podczas ostat-
niego przedstawienia filmowego w dniu 19.1.1945 r. rozkazano w ciągu 
dwóch godzin przygotować się do ewakuacji. Jak wściekli wiali Niemcy 
z sali kina, by spakować swoje manatki. Przez szereg dni ciągnęły przez 
Międzychód całe sznury wozów i samochodów z Niemcami w stronę Re-
ichu do „Fuhrera”. Długo oczekiwanej sprawiedliwości stało się zadość. 

2. Szkolnictwo na ziemi międzychodzkiej w okresie okupacji

Sytuacja polskiego szkolnictwa na ziemi międzychodzkiej 
w okresie okupacji była niezwykle trudna� Już 1 września 1939 r� 
miasto opuścił Inspektor Szkolny Rudolf Narloch, który o godz� 
6�00 wyruszył ze wszystkimi aktami szkolnymi w kierunku Pniew� 
Pierwsze wzmianki nt� nauki polskich wychowanków pochodzą 
z września 1940 r�, kiedy ówczesne władze niemieckie wezwały 
dzieci do wstawiennictwa w szkole w Bielsku� Tam przemówili do 
nich w języku polskim nauczyciel Julian Will i niemieckim bur-
mistrz Josef Thute� Postanowiono rozpocząć prowizoryczną naukę 
polskich dzieci w wymiarze dwóch godzin dziennie� Na zajęcia 
uczęszczać mogli tylko uczniowie w wieku 9-12 lat� Lekcje wy-
łącznie w języku niemieckim prowadziły niewykwalifikowane na-
uczycielki� W trakcie krótkiej nauki odbywającej się w bielskiej 
szkole uczono języka niemieckiego, rachunków i śpiewu� Okupan-
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ci zakazywali z kolei wszystkiego, co było polskie� Wrogo nasta-
wione nauczycielki zniechęcały uczniów do pobierania nauki� 

Już po roku podjęto decyzję o zaprzestaniu nauczania� W trak-
cie roku szkolnego 1940/1941 nauka była często przerywana przez 
wojska niemieckie, a w okresie zimowym nie odbywała się ze 
względu na brak opału� W 1941 r� budynek w Bielsku oddano do 
dyspozycji wojska, a młodsze dzieci zaczęto zmuszać do służby 
domowej u Niemców� Starsi uczniowie trafili do pracy w niemiec-
kich fabrykach w ramach deportacji przeprowadzonej przez nie-
miecki urząd pracy zwany Arbeitsamtem� Odpowiedni poziom na-
uki w Międzychodzie miały zapewnione jedynie dzieci z rodzin 
niemieckich, które uczęszczały do szkoły przy ul� Ogrodowej w la-
tach 1939-1941 (w 1942 r� w gmachu został utworzony szpital wo-
jenny)� 

Mimo utrudnionych warunków, jakie stwarzali Niemcy, Polacy 
w konspiracji starali się rozwijać młodych podopiecznych� Wśród 
pięciu głównych działań międzychodzian było: 
I� Podtrzymywanie ludności na duchu i krzewienie wiary w zwy-
cięstwo�
II� Rozprzestrzenianie informacji z zagranicznych radiostacji�
III� Tworzenie funduszu na rzecz pomocy materialnej wdowom, 
sierotom i starcom�
IV� Zwoływanie tajnych spotkań, podczas których czytano po pol-
sku i rozmawiano o prawdziwym obliczu hitleryzmu�
V� Organizowanie tajnego nauczania dzieci polskich� 

Nauka polskich dzieci w okresie okupacji oficjalnie nie istniała 
(z wyjątkiem rocznego epizodu w bielskiej szkole)� Jedyną możli-
wość stanowiło nauczanie w tajemnicy przed niemieckim okupan-
tem, które groziło śmiercią�
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3. Wincenty Iczek – woźny szkoły i pierwsza ofiara hitlerow-
skiego terroru

Istotną postacią w historii Szkoły Podstawowej nr 1 im� Miasta 
Stołecznego Warszawy w Międzychodzie stał się Wincenty Iczek� 
Był on człowiekiem niezwykle zasłużonym dla ziemi między-
chodzkiej i postacią o interesującym życiorysie� Urodził się 10 lip-
ca 1886 r� w Mnichach� Przed 1920 r� walczył w oddziałach powsta-
nia wielkopolskiego, a następnie przeniósł się do Międzychodu� Od 
1921 r� pełnił rolę woźnego w Szkole Powszechnej w Międzycho-
dzie, w której zamieszkał�

Ilustracja 14. Wincenty Iczek (lata życia: 1886-1939)
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Ilustracja 15. Wincenty Iczek w 1932 r. wraz z rodziną i przyjaciółmi 
przed wejściem bocznym do gmachu C 

(Źródło: archiwum Sławomira Nastarowicza – wnuka Wincentego Iczka)

W 1939 r�, po wkroczeniu do miasta wojsk niemieckich, wy-
dano rozkaz oddawania hitlerowcom broni i aparatów radiowych, 
co wiązało się z licznymi przeszukiwaniami mieszkań i karaniem 
śmiercią tych, którzy nie podporządkowali się niemieckim rozka-
zom� Podczas jednego z takich przeszukań oskarżono woźnego 
o rzekome posiadanie broni� Aresztowano go 7 listopada 1939 r�, 
a dwa dni później rozstrzelano na tzw� Górach Majowych, któ-
re mieściły się w okolicach dzisiejszych ulic Polnej i Bolesława 
Chrobrego� 
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Ilustracja 16. Przypuszczalne zdjęcie z egzekucji Wincentego Iczka na Górach Majowych  
(Źródło: archiwum Sławomira Nastarowicza – wnuczka Wincentego Iczka)

Ciało powstańca wielkopolskiego i woźnego szkoły zostało po-
chowane na cmentarzu parafialnym przy ul� Bolesława Chrobrego 
dopiero w 1945 r� Następnie zwłoki ekshumowano i przeniesiono 
do grobowca rodzinnego na cmentarz komunalny, gdzie spoczywają 
po dziś dzień� W 1945 r� ul� Ogrodową przemianowano na ul� Win-
centego Iczka, co zostanie opisane w kolejnym rozdziale książki� 

Ilustracja 17. Zegarek Wincentego Iczek, który miał przy sobie w momencie rozstrzelania
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Ilustracja 18. Grób rodzinny, w którym spoczywa Wincenty Iczek 
– cmentarz komunalny w Międzychodzie
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ROZDZIAŁ III 
Okres powojenny 

Dzieje międzychodzkiej placówki w latach 1945-1954

1. Organizacja szkolnictwa w 1945 r.

Sytuacja szkolnictwa na terenie Międzychodu w 1945 r�, mimo 
opuszczenia miasta przez obywateli niemieckich, była niezwykle 
trudna� Wywołana została m�in� faktem, że w okresie okupacji 
polskie placówki nie funkcjonowały, a dzieci nie pobierały w tym 
czasie nauki (z wyjątkiem tej w konspiracji), co skutkowało olbrzy-
mimi brakami wiedzy i umiejętności wśród wychowanków� Mię-
dzychodzkie szkoły powszechne zaczęły działać na nowo 20 lute-
go 1945 r� Trudu podniesienia ze zgliszczy lokalnego szkolnictwa 
podjął się emerytowany Lucjan Konopiński, który już na początku 
swoich działań napotkał spore przeszkody� Głównym problemem 
stała się baza lokalowa, gdyż gmach przy ul� Ogrodowej zajęty zo-
stał przez wojska sowieckie� Były kierownik nie poddawał się� Po 
długich staraniach i kilku konferencjach z rosyjskim komendantem 
wojennym oraz jego zastępcą, Konopiński pozyskał lokal przy Pla-
cu Kościuszki 13� 

Nie był to jednak koniec problemów, gdyż budynek nie nada-
wał się do tego, aby naukę mogły pobierać w nim dzieci� Przede 
wszystkim brakowało sprzętu szkolnego: ławek, krzeseł, tablic itp� 
Dzięki poparciu burmistrza Juliana Kineckiego udało się częściowo 
rozwiązać sytuację� Meble z gmachu „Szkoły Głównej”, które zo-
stały rozparcelowane po różnych domach przy Alei Lipowej przez 
Niemców w okresie okupacji (ze względu na stworzenie szpitala 
w gmachu przy ul� Ogrodowej), zostały oddane kierownictwu pla-
cówki� W 1945 r� naukę przy Placu Kościuszki 13 rozpoczęło 269 
uczniów, których podzielono na 4 klasy� Dzieci rozpoczynały na-
ukę o godz� 8�00 i pobierały ją do 17�00� 
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Nauka w budynku przy Placu Kościuszki trwała do 4 maja 
1945 r� W drugiej połowie kwietnia tego samego roku gmach przy 
ul� Ogrodowej został opuszczony przez wojska sowieckie, dzięki 
czemu uczniowie mogli wrócić do przedwojennej siedziby� Kierow-
nikiem szkoły – decyzją Inspektoratu Szkolnego w Międzychodzie 
z dnia 10 kwietnia 1945 r� – został Walenty Rataj� W celu szybkiej 
eliminacji braków wśród dziatwy postanowiono, mocą uchwały 
Rady Pedagogicznej, utworzyć „klasy przyśpieszone”� Dzięki du-
żemu zaangażowaniu nauczycieli i wytężonej pracy uczniów dzieci 
mogły szybciej uzyskać promocję, ukończyć szkołę powszechną 
i rozpocząć naukę w miejscowym gimnazjum, którego zorganizo-
waniem zajął się Wiesław Sauter� 

2. Pogrzeb Wincentego Iczka i zmiana nazwy ul. Ogrodowej

Mimo licznych problemów organizacyjnych, które napotkali 
nauczyciele w 1945 r�, pedagodzy nie zapomnieli o wyjątkowej 
postaci, jaką był Wincenty Iczek� Woźny szkoły został rozstrzela-
ny przez oddziały niemieckie za rzekome posiadanie broni 9 listo-
pada 1939 r�, co zostało opisane w poprzednim rozdziale książki� 
We wrześniu 1945 r� odbyła się uroczysta ekshumacja zwłok za-
służonego powstańca� Dotychczas szczątki rozstrzelanego przez 
specjalny pluton SS woźnego były zakopane w ziemi Gór Majo-
wych, nieopodal cmentarza katolickiego� Ciało zostało złożone na 
cmentarzu przez 10 zakładników, którzy zobowiązani byli zasypać 
zwłoki gołymi rękoma� W manifestacyjnym pogrzebie brały udział 
wszystkie dzieci szkolne wraz z gronem nauczycielskim� Towarzy-
szyły im wszystkie działające w tym czasie organizacje społeczne 
oraz tłumy międzychodzian�
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Ilustracja 19 Pierwszy grób Wincentego Iczka. Na zdjęciu małżonka Powstańca  
(Źródło: archiwum Sławomira Nastarowicza – wnuczka Wincentego Iczka)

Ilustracja 20. Grób Wincentego Iczka na cmentarzu rzymskokatolickim 
przy ul. Bolesława Chrobrego w Międzychodzie – lata późniejsze 

(Źródło: archiwum Sławomira Nastarowicza – wnuczka Wincentego Iczka)
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W tym samym roku postanowiono uczcić pamięć woźnego 
poprzez przemianowanie nazwy ul� Ogrodowej na ul� Wincente-
go Iczka� Po dziś dzień znajduje się przy niej kamienica, w której 
mieszkała rodzina zasłużonego woźnego�

Ilustracja 21. Dzisiejsza ul. Iczka w Międzychodzie
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3. Frekwencja, nauczyciele i inwestycje szkolne w okresie po-
wojennym

Jak wcześniej napisałem, początkowo organizacją szkolnictwa 
powszechnego na terenie Międzychodu zajął się emerytowany 
kierownik przedwojennej szkoły męskiej – Lucjan Konopiński� 
W działaniach wspomagał go głównie kierownik szkoły w Kol-
nie, którym był Seweryn Bukowski� Po uruchomieniu Inspektoratu 
Szkolnego na jego czele stanął Bolesław Wawerys, który 10 kwiet-
nia 1945 r� powierzył funkcję kierownika dzisiejszej Jedynki Wa-
lentemu Ratajowi� Do pierwszego powojennego grona pedago-
gicznego szkoły – oprócz kierownika szkoły – należeli: Genowefa 
Biniaś, Maria Czekalska, Zofia Górska, Aleksander Górski, Jan 
Nadolnik, Henryka Nowicka, Teodozja Sałacińska, Izabela Sała-
cińska, Edmund Stefaniak, Władysława Szafrańska� W czerwcu 
1945 r� nastąpiły pierwsze zmiany w składzie personalnym grona� 
16 czerwca 1945 r� do szkoły trafił dotychczasowy kierownik szko-
ły w Prusimiu – Maksymilian Łuczka, z kolei 28 czerwca tego roku 
skład powiększył się o Jana Nadolnika i Władysława Sowińskiego� 

Ówczesny inspektor Bolesław Wawerys intensywnie wspierał 
działania na rzecz kształtowania przyszłych kadr pedagogicznych� 
W związku z tym w okresie od 4 do 9 czerwca 1945 r� w murach 
szkoły odbył się kurs metodyczno – dydaktyczny dla nauczycieli 
niekwalifikowanych z całego powiatu� Uczestnicy wysłuchali re-
feratów wygłoszonych przez nauczycieli kwalifikowanych, a tak-
że wzięli udział w lekcjach pokazowych� Uroczyste zakończenie, 
w obecności lokalnych władz, odbyło się w auli szkoły� Nie by-
ła to jedyna „akcja nauczycielska” w międzychodzkiej placówce� 
20 maja 1947 r� do Międzychodu przybyła wycieczka dzieci i gro-
na pedagogicznego Szkoły Powszechnej im� Marii Konopnickiej 
w Szamotułach� Podczas spotkania kadra wymieniła swoje do-
świadczenia nt� działalności Kół Młodzieży PCK, a burmistrz Ju-
lian Kinecki zapoznał gości z międzychodzkimi zabytkami�
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Ilustracja 22. Grona pedagogiczne szkół powszechnych 
w Międzychodzie i Szamotułach. 20 maja 1947 r.

W okresie wakacji 1945 r� w gmachu szkoły przeprowadzono 
generalny remont, w trakcie którego odrestaurowano klatkę scho-
dową połowy budynku szkolnego oraz 8 izb� Dzięki remontowi, 
na który przeznaczono znaczącą sumę 45 000 zł, 674 dzieci (335 
chłopców i 339 dziewcząt) z 10 oddziałów klasowych mogło roz-
począć naukę w roku szkolnym 1945/1946, w nowych warunkach� 
Grono nauczycielskie na początku wspomnianego roku nie zmie-
niło się znacząco� Szkołę opuściła nauczycielka Maria Czekalska, 
która rozpoczęła studia we Wrocławiu� Do społeczności pedago-
gicznej dołączyli: Maria Draniczarkówna i Franciszek Woitas� 
W tym momencie kadra liczyła 16 osób�
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Ilustracja 23. Kierownik szkoły W. Rataj i kancelistka C. Schmidtchenówna. 
Wakacje 1947 r.

Ilustracja 24. Walenty Rataj (po lewej) i burmistrz miasta Julian Kinecki (po prawej). 
Wakacje 1947 r.
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Ilustracja 25. Grono pedagogiczne w roku szkolnym 1946/1947

Powyższa fotografia przedstawia grono pedagogiczne między-
chodzkiej placówki pod koniec roku szkolnego 1946/1947� Skład 
personalny: (rząd 1: siedzący od lewej strony) Stefania Ździenicka, 
Zofia Górska, kierownik Walenty Rataj, inspektor szkolny Bolesław 
Wawerys, podinspektor szkolny Roman Ździenicki, Henryka No-
wicka, Janina Klemmowa, Helena Kwiatkowska, (rząd 2: stojący 
od lewej strony) Zofia Walkiewiczówna, Franciszek Woitas, Włady-
sława Szafrańska, Maria Draniczarkówna, Leon Pomorski, Ksenia 
Drzewiecka, Jan Nadolnik, Izabela Sałacińska, Edmund Stefaniak� 

W trakcie wakacji 1947 r� w szkole dokonano kolejnego remon-
tu, na który przeznaczono 600 000 zł� Odnowiono pozostałą część 
klatki schodowej, cztery sale szkolne, łazienkę, toaletę oraz kącik 
młodzieży PCK� Postanowiono również wyremontować zniszczo-
ny wskutek działań wojennych budynek przy ul� Gorzyckiej� Dzię-
ki staraniom Walentego Rataja inwentarz szkolny wzbogacił się 
o 40 nowych dwuosobowych ławek szkolnych� Inwestycje oświa-
towe w powojennym Międzychodzie były jednym z priorytetów 
lokalnej władzy, o czym może świadczyć zwiększenie budżetu 
szkoły w roku 1947 z 303 200 zł do kwoty 536 700 zł� 
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Z początkiem roku szkolnego 1947/1948 nastąpiły również istot-
ne zmiany lokalowe, gdyż po kilkuletniej przerwie spowodowanej 
wojną rozpoczęła się nauka dzieci w budynku przy ul� Gorzyckiej, 
który w okresie przedwojennym (przed koedukacją) pełnił funk-
cję szkoły żeńskiej� Nauka przy ul� Gorzyckiej nie była możliwa 
od razu po zakończeniu wojny, gdyż po opuszczeniu miasta przez 
Niemców budynek zajęli Rosjanie� Dzięki poszerzeniu bazy loka-
lowej 1 września 1947 r� naukę mogło rozpocząć 750 dzieci� 20 od-
działów mieściło się w dwóch budynkach�

Ilustracja 26. Grono pedagogiczne w roku szkolnym 1947/1948

Skład grona pedagogicznego w roku szkolnym 1947/1948, które 
widoczne jest na powyższym zdjęciu, przedstawiał się następują-
co: Maria Dłużewska, Maria Draniczarkówna, Ksenia Drzewiecka, 
Aleksander Górski, Zofia Górska, Janina Klemmowa, Janina Kra-
jewska, Helena Kwiatkowska, Mieczysław Marciniak, Stanisław 
Marciniak, Edmund Nawrocik, Henryka Nowicka, Leon Pomorski, 
Izabela Sałacińska, Teodozja Sałacińska, Władysława Szafrańska, 
Franciszek Woitas, Henryk Wojciechowski i kierownik Walenty 
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Rataj� Do grona dołączyli również nauczyciele gimnazjum uzupeł-
niający etat: Borsukiewicz, Piotrowska i ks� prefekt Kałużyński�

W roku szkolnym 1948/1949 liczba uczniów zmalała do 700, co 
związane było z ukończeniem przez liczną grupę szkoły powszech-
nej i ich przejściem do Miejskiego Gimnazjum Koedukacyjnego 
im� Heliodora Święcickiego w Międzychodzie� W związku z tym 
zmniejszyła się również liczba oddziałów, która 1 września 1949 r� 
wynosiła 16� Pokłosiem zmian organizacyjnych było odejście na-
stępujących nauczycieli: Marii Dłużewskiej, Leona Pomorskiego 
i Mieczysława Marciniaka� Odtąd grono pedagogiczne pod kierow-
nictwem Walentego Rataja przedstawiało się następująco: Maria 
Draniczarkówna, Ksenia Drzewiecka, Zofia Górska, Aleksander 
Górski, Janina Klemmowa, Janina Krajewska, Helena Kwiatkow-
ska, Stanisław Marciniak, Edmund Nawrocik, Henryka Nowicka, 
Izabela Sałacińska, Teodozja Sałacińska, Władysława Szafrańska, 
Franciszek Woitas, Henryk Wojciechowski i Stefania Zdzienicka� 
18 listopada 1948 r� Aleksander Górski został powołany na stano-
wisko kierownika Publicznej Średniej Szkoły Zawodowej w Krzy-
żu, więc zakończył pracę w międzychodzkiej placówce�

W kolejnych latach skład grona nauczycielskiego międzychodz-
kiej szkoły powszechnej nie zmieniał się znacząco, wzrastała na-
tomiast liczba uczniów� W latach szkolnych 1949/1950, 1950/51 
i 1951/1952 do placówki uczęszczało od 737 do 744 dzieci uczą-
cych się w 17 oddziałach� Zmiany przyniósł ostatni rok szkolny, 
w którym placówka otrzymała imię Miasta Stołecznego Warszawy� 
1 września 1952 r� zwiększono liczbę oddziałów, mimo że uczniów 
było mniej (685)� Do grona nauczycielskiego dołączyli: Melania 
Urbanowa, Edward Maciejewski, Narcyz Kolanoś, Zenon Pielak, 
Maria Sikorzańska oraz Edward Szuflak� Pracę zakończyli z kolei: 
Henryka Nowicka i Janina Krajewska� Frekwencja uczniowska od 
momentu zakończenia okupacji do roku, w którym nadano szkole 
im� Miasta Stołecznego Warszawy prezentowała się zgodnie z po-
niższym wykresem:
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Wykres 2. Frekwencja w latach 1945-1953

1 listopada 1952 r�, z powodu złego stanu zdrowia, z funkcji 
kierownika szkoły ustąpił Walenty Rataj� Jego miejsce zajął Jan 
Furmanek – dotychczasowy instruktor szkolenia ideologicznego 
przy zarządzie oddziału ZNP�

Ilustracja 27. Jan Furmanek - kierownik szkoły pełniący funkcję od 1 listopada 1952 r.
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4. Zbiórka na rzecz odbudowy Warszawy i nadanie szkole jej 
imienia

Po zakończeniu działań wojennych w całej Polsce zaczęto or-
ganizować zbiórki na rzecz odbudowy Warszawy, która w okresie 
walk została zniszczona przez wojska hitlerowskie� Kwesty miały 
miejsce również na terenie Międzychodu� Pierwsza akcja tego typu 
odbyła się 12 września 1948 r� Wówczas w zbiórce ulicznej wzięło 
udział całe grono nauczycielskie�

Największa mobilizacja sił na rzecz pomocy zniszczonej stolicy 
miała jednak miejsce cztery lata później� W 1952 r� Walenty Ra-
taj postanowił zaangażować w akcję wszystkich uczniów� Z jego 
inicjatywy dzieci przeprowadziły na terenie całego miasta zbiórkę 
złomu, szmat, makulatury, butelek i różnego rodzaju materiałów 
wtórnych� Aby zapewnić jak najlepszą organizację, postanowiono 
przydzielić poszczególnym klasom wyznaczone ulice� Uczniowie 
mieli za zadanie chodzić od domu do domu i prosić mieszkańców 
o użytkowe odpadki� Naturalnym widokiem w tym czasie stały się 
tłumy dzieci, które od godzin popołudniowych do zmroku przemie-
rzały międzychodzkie ulice w celu uzyskania surowców� Zdobyte 
przedmioty pakowane były do wiklinowych koszy i na drewniane 
wózki, które później transportowano do gmachu przy ul� Iczka�

Ilustracja 28. Dzieci z klasy VI a podczas składowania złomu w 1952 r.
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Ilustracja 29. Uczeń klasy VI a przy zwożeniu szkła

Działania młodzieży szkolnej „napędzała” rywalizacja mię-
dzyklasowa o to, który oddział zbierze najwięcej surowców� Po 
sprzedaży pierwszych materiałów uzyskano 1200 zł, które w dniu 
urodzin prezydenta Bolesława Bieruta postanowiono oddać do 
Biura Odbudowy Warszawy� Zapał dzieci jednak nie malał� Zorga-
nizowano kolejną „akcję specjalną”� Ta przyniosła zysk w postaci 
3007 zł� Dzięki zaangażowaniu kierownika placówki, nauczycieli 
i przede wszystkim uczniów, w roku szkolnym 1951/1952 udało 
się zebrać łączną sumę 4125 zł i 40 gr, co w tamtych czasach było 
oszałamiającym wynikiem�
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Ilustracja 30. Spisywanie wyników rywalizacji międzyklasowej

Ilustracja 31. 18 kwietnia 1952 r. – rocznica urodzin Bolesława Bieruta, 
podczas której przekazano pierwszą sumę na odbudowę Warszawy
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Po raz pierwszy działalność społeczności szkolnej została do-
strzeżona i nagrodzona pod koniec wspomnianego roku szkolne-
go� Wówczas Wojewódzka Centrala Odpadków przyznała dzisiej-
szej Jedynce dyplom uznania, piłkę i siatkę do gry� Tymczasem 
w placówce zawiązano Szkolne Koło Odbudowy Warszawy, które 
w dniu zjazdu Wojewódzkiego Komitetu Odbudowy Warszawy 
złożyło sprawozdanie z intensywnej działalności� Koło działało 
również w latach późniejszych i przeprowadzało kolejne akcje� 
Jedną z najgłośniejszych była zbiórka 14 września 1952 r�, kiedy 
w kweście ulicznej udział wzięło czterdzieścioro dzieci z najstar-
szego rocznika� 

Pokłosie działalności uczniowskiej miało miejsce 17 stycznia 
1953 r�, kiedy odbyła się uroczysta sesja Miejskiej Rady Narodo-
wej� Udział w niej wzięli również przedstawiciele grona pedago-
gicznego� Wśród zaproszonych gości znaleźli się: Bolesław Wawe-
rys, Franciszek Woitas, Izabela Sałacińska i delegacje organizacji 
harcerskich działających na terenie szkoły� Podczas uroczystej sesji 
podjęto uchwałę o nadaniu szkole unikalnego w skali kraju imie-
nia Miasta Stołecznego Warszawy� Przedstawiciele lokalnej wła-
dzy podkreślali zasługi dzieci na rzecz zbiórek dla Społecznego 
Funduszu Odbudowy Stolicy� Od tego momentu pełna nazwa pla-
cówki brzmiała: Szkoła Ogólnokształcąca Stopnia Podstawowego 
im� Miasta Stołecznego Warszawy w Międzychodzie�

10 dni później (27 stycznia 1953 r�) kierownik Wydziału Oświa-
ty Władysław Zieleniewski z przedstawicielami Prezydium Powia-
towej Rady Narodowej odsłonił pamiątkową tablicę, która została 
wmurowana w ścianę frontową gmachu przy ul� Iczka� Uroczystość 
odbyła się w obecności całej społeczności szkolnej – kierownika 
Jana Furmanka, grona nauczycielskiego i dzieci wszystkich klas� 
Ostatnia z wymienionych grup złożyła ślubowanie, podczas któ-
rego obiecała, że nauką i pracą społeczną będzie starała się godnie 
reprezentować szkołę� Pamiątkowa tablica po dziś dzień widnieje 
przy wejściu od strony ulicy Iczka� 
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Ilustracja 32. Tablica pamiątkowa znajdująca się przy wejściu do szkoły od ul. Iczka 
(zdjęcie współczesne)

5. Inne wydarzenia z historii powojennej szkoły

W okresie powojennym na terenie powiatu międzychodzkiego 
organizowane były różnorodne akcje i przedsięwzięcia, które ini-
cjował były inspektor szkolny Bolesław Wawerys� Do jednej z nich 
należał Tydzień Szkoły Powszechnej, który został zorganizowany 
w dniach 18-25 listopada 1945 r� 

Celem akcji było zebranie jak najwyższej sumy na pomoc od-
radzającemu się po wojnie szkolnictwu� W tym celu utworzono 
Powiatowy Komitet Tygodnia Szkoły Powszechnej, który wydał 
odezwę do społeczeństwa, aby zachęcić do udziału w szlachetnej 
akcji� W ciągu tych siedmiu dni T� S� P� międzychodzianie składa-
li datki pieniężne i materiał budowlany (deski, cegły itp�)� Dzięki 
przeprowadzonej zbiórce udało się uzyskać 19 144 zł (ze zbiórek 
domowych), 4237 zł i 45 gr (podczas zbiórek ulicznych), 2031 zł 
75 gr (w trakcie tzw� akademii, która odbyła się na zakończenie ty-
godnia)� Łącznie organizatorzy przedsięwzięcia zebrali 25 377 zł 
i 20 gr, które w latach późniejszych zostały przeznaczone na remont 
szkoły� Istotny wkład w zbiórkę mieli również lokalni przedsię-
biorcy: M� Czajka – właściciel tartaku – przekazał szkole deski do 
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o wartości 3000 zł do budowy stolików i A� Sobczyński podarował 
placówce aparat do wyświetlania filmów wart 5000 zł� 25 listopada 
1945 r�, na zakończenie akcji, w sali kina „Warta” odbyła się uroczy-
sta akademia podsumowująca� Galę rozpoczęło odśpiewanie hymnu 
narodowego i recytacja wiersza „O szkoło polska!”� Następnie od-
były się liczne przedstawienia, których wykonawcami były dzieci, 
oraz przemówienia zaproszonych gości� Dzieci zatańczyły krako-
wiaka i przedstawiły inscenizację „Roty”� Na zakończenie wszyscy 
uczestnicy akademii odśpiewali pieśń „Boże, coś Polskę!”� Podczas 
zebrania Powiatowego Komitetu T� S� P�, które odbyło się 22 grud-
nia 1945 r� o godz� 12�00 w pokoju nauczycielskim, podsumowano 
T� S� P� W całym powiecie zebrano sumę 111 027 zł� Największą 
część tej kwoty pozyskano od międzychodzian�

Do stałego kalendarza i planu pracy szkoły wpisane zostały 
obchody związane z kolejnymi rocznicami oswobodzenia Mię-
dzychodu spod okupacji hitlerowskiej� Pierwsza uroczystość tego 
typu odbyła się 27 stycznia 1946 r� w sali kina „Warta”� W trakcie 
obchodów przemówienie wygłosił kierownik szkoły Walenty Ra-
taj, a dzieci zaprezentowały przedstawienia tematyczne związane 
z rocznicą� Święto z roku na rok obchodzone było coraz huczniej� 
Podczas czwartej rocznicy, 27 stycznia 1949 r�, odbyła się wieczor-
nica w sali kinowej „Warta”, w której udział wzięli przedstawicie-
le władz ze starostą Sznajderem na czele, przedstawiciele partii, 
organizacji społecznych i politycznych oraz tłumnie zebrani mię-
dzychodzianie� Na bogaty program złożyły się referat kierowni-
ka Rataja oraz część artystyczna w wykonaniu uczniów� Występy 
przygotowała cała społeczność szkoły – od klasy pierwszej do 
siódmej� Uroczystość przebiegła w duchu socjalistycznym� 

Kolejnym, stałym punktem w kalendarzu szkoły stały się obcho-
dy pierwszomajowe, które odbywały się zazwyczaj we wspomina-
nej już sali kinowej „Warta”� Ze względu na sytuację polityczną 
organizacja obchodów była jednym z priorytetowych zadań kolej-
nych kierowników� Jan Furmanek podejmował kroki w celu zapro-
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szenia na międzychodzkie uroczystości dzieci z ZSRR i NRD� Je-
go poprzednik – Walenty Rataj – w swoich notatkach następująco 
opisał święto:

Z okazji Święta 1 Maja odbyła się w sobotę w godzinach przedpołudnio-
wych akademia dla dziatwy wszystkich klas w sali kino Warta. Prze-
mówienie do dzieci wygłosił nauczyciel Wojciechowski. Po akademii 
otrzymało każde dziecko z rąk miejscowych przedstawicieli robotników 
torebkę cukierków jako dar 1-majowy od robotnika polskiego. Tegoż dnia 
wieczorem o godz. 19.00 brały udział dzieci kl. V i VII udział w aka-
demii zorganizowanej przez Powiatowy Komitet Obchodu. Uczniowie 
kl. VII pod kierunkiem nauczycielski p. Teodozji Sałacińskiej przedstawili 
„Fragmenty ruchu robotniczego w Polsce”. Grupa dzieci dzieci klasy 
Vc pod kierownictwem naucz. p. Drzewieckiej, wystąpiła z inscenizacją 
pt. Praca. Nazajutrz dzieci wszystkich klas wzięły udział w pochodzie 
manifestacyjnym niosąc szereg transparentów z hasłami walki o dobro-
byt, pokój i socjalizm. Na polecenie Komitetu Powiatowego brały udział 
w pochodzie dzieci szkół Łowyń, Kwilcz i Międzychód. Wszystkie dzieci 
zaopatrzone były w chorągiewki czerwone z napisem „1 Maj”. Grom-
kie oklaski zdobyła w defiladzie grupa chłopców naszej szkoły w strojach 
gimnastycznych. W barwnych strojach defilowały ósemkami dzieci klas 
piątych (…) Po pochodzie i defiladzie zebrały się dzieci wszystkich szkół 
wiejskich w szkole, gdzie otrzymały kawę i bułeczki.
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Ilustracja 33. Przemarsz grupy dzieci w strojach sportowych – rynek Międzychodu

Jednym z ważniejszych wydarzeń, jakie miało miejsce w dzi-
siejszej Jedynce po okresie okupacji, stał się tydzień Polskiego 
Czerwonego Krzyża, który trwał od 1 do 7 czerwca 1947 r� Pierw-
szego dnia, w niedzielę, dzieci w godzinach porannych udały się 
do kościoła Najświętszego Serca Maryi, gdzie nastąpiło uroczyste 
poświęcenie sztandaru� O godz� 10�00 ze świątyni do kina „War-
ta” wyruszył pochód złożony z przedstawicieli wszystkich towa-
rzystw młodzieżowych działających na terenie Międzychodu oraz 
delegacji PCK przy Szkole Powszechnej im� Marii Konopnickiej 
w Szamotułach� Na czele pochodu kroczyła grupa dzieci między-
chodzkiej szkoły z nowo poświęconym sztandarem� W kinowej 
auli „Rodzice Chrzestni” sztandaru wpisali się do Księgi Pamiąt-
kowej i złożyli życzenia oraz ofi ary pieniężne na rzecz szkolnego 
koła PCK� W trakcie zbiórki uzyskano kwotę 36 000 zł� O godz� 
15�00 z kina „Warta” wyruszył propagandowy pochód młodzieży 
szkolnej� Na czterech wozach ozdobionych pięknymi kwiatami 
przedstawiano działalność sekcji higieniczno – sanitarnej i chary-
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tatywno – społecznej� Wśród prezentowanych obrazów znalazły 
się takie działania, jak: dożywianie dzieci szkolnych i ich obsługa 
przez PCK, opieka nad staruszkami i małymi dziećmi, zasady hi-
gieny dnia codziennego, niesienie pomocy w nieszczęśliwych wy-
padkach i korzystanie z apteczki PCK� Za wozami prezentującymi 
działalność koła jechał samochód ciężarowy, na przyczepie którego 
siedziały dzieci śpiewające polskie pieśni narodowe� Akcja zosta-
ła pozytywnie przyjęta przez mieszkańców Międzychodu, którzy 
gromkimi brawami witali jadących�

Ilustracja 34. Szkolne Koło P.C.K. z nowo poświęconym sztandarem – 1 czerwca 1947 r.

Tradycją Jedynki, sięgającą czasów powojennych, jest organi-
zacja kolonii letnich dla międzychodzkich dzieci� Pierwsze z nich 
poprzedzane były kwestami, których celem było zabezpieczenie 
środków dla najuboższych uczniów� Zbiórki odbywały się zazwy-
czaj w miesiącach poprzedzających wakacje� W dokumentacji 
szkolnej odnajdujemy informację na temat jednej z kwest, która 
odbyła się 7 kwietnia 1949 r� W trakcie niej młodzież szkolna wy-
szła na ulice, by zbierać datki wśród mieszkańców Międzycho-
du� Dzięki szczodrości międzychodzian udało się uzyskać kwotę 
7468 zł� Pieniądze wpłacono do Powiatowego Komitetu do spraw 
kolonijnych i trzy miesiące później wykorzystano na organizację 
wypoczynku dla dzieci, których rodziców nie było stać na opłaty� 
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W czasie wypoczynku dzieci wyjeżdżały do Rabki, Bobowicka 
i Góry pod Sierakowem�

Oprócz miejscowej młodzieży w murach szkoły przy ul� Ogro-
dowej wypoczywały dzieci z innych miast� W trakcie wakacji 
w 1949 r� do Międzychodu przyjechała grupa dzieci z Inowrocławia� 
Kolonia odbyła się w dwóch turnusach� Podczas pierwszego z nich 
udział wzięło 100 chłopców, a w trakcie drugiego – 60 dziewcząt� 

Ilustracja 35. Grupa dzieci z Inowrocławia podczas kolonii – wakacje 1950 r.

Ilustracja 36. Wspólny posiłek kolonistów w auli szkolnej – 1950 r.
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Ilustracja 37. Poranek na korytarzu szkoły – 1950 r.
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ROZDZIAŁ IV 
Nauka siedmioletnia w placówce 

im. Miasta Stołecznego Warszawy – lata 1954-1966

1. Powstanie międzychodzkiej Dwójki – rok szkolny 1954/1955

Istotnym czasem w historii międzychodzkiego szkolnictwa 
stał się wrzesień 1954 r� To właśnie z początkiem roku szkolnego 
1954/1955 podjęta została decyzja o utworzeniu Szkoły Podsta-
wowej nr 2� W związku z zakończoną przed laty koedukacją filii 
(wcześniej do placówki przy ul� Ogrodowej uczęszczali wyłącznie 
chłopcy, a w budynku przy ul� Gorzyckiej naukę pobierały dziew-
czynki) szkoła funkcjonowała pod jednym szyldem w dwóch odda-
lonych od siebie znacząco budynkach, co w dużym stopniu utrud-
niało kierowanie placówką� 

W momencie objęcia kierownictwa w szkole przez Jana Fur-
manka rozpoczęte zostały kroki ku stworzeniu dwóch odrębnych 
placówek� Finał starań kierownika nastąpił we wspomnianym 
wrześniu 1954 r�, kiedy podjęto decyzję o stworzeniu odrębnej 
szkoły przy ul� Gorzyckiej� Kierownictwo nad nowo powstałą jed-
nostką powierzono Stanisławowi Marciniakowi, który stał się jej 
pierwszym kierownikiem�
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Ilustracja 38. Szkoła Podstawowa nr 2 w pierwszych latach funkcjonowania

Ilustracja 39. Współczesne zdjęcie Szkoły Podstawowej nr 2
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2. Organizacja szkoły w latach 1954-1966

Konsekwencją stworzenia drugiej międzychodzkiej placów-
ki stopnia podstawowego stało się zmniejszenie liczby dzieci 
uczęszczających do szkoły przy ul� Iczka� Spowodowało to rów-
nież zmiany w składzie grona pedagogicznego, do którego w la-
tach 1955-1966 należeli: Gertruda Borowiak, Jerzy Borsukiewicz, 
Marian Brychcy, Wanda Chytra, Janina Czapczyk, Ewa Goderska, 
Jan Grzegorzewski, Alicja Grzonka, Narcyz Henicz, Alina Janas, 
Janina Jarosik, Antonina Kaczmarek, Joanna Kamzela, Sonia Ka-
rolak, Aleksandra Kaźmierczak, Helena Kijak, Narcyz Kolanoś, 
Stanisław Kozłowski, Maria Kwaśna, Bożena Ledzińska, Janina 
Leśniczak, Tadeusz Miczuga, Aleksandra Nowak, Barbara Nowak, 
Barbara Palacz, Zdzisława Pataniak, Józef Pijanowski, Seweryn 
Płócienniczak, Wanda Polasik, Stefan Przewoźny, Izabela Sała-
cińska, Teodozja Sałacińska, Maria Sikora, Elżbieta Smoczyńska, 
Edmund Stefaniak, Władysława Szafrańska, Zofia Szpotkowska, 
Edward Szuflak, Anna Szumańska, Bronisława Szydłowska, Zofia 
Tomaszyk, Melania Urban, Tamara Urbańska, Bolesław Wawerys, 
Alicja Wesoła, Jerzy Węgrzak, Melania Wilkońska, Jolanta Wit-
tchen, Franciszek Woitas, Janina Wróż, Eleonora Zerbin, Janina 
Zieleniewska� Stanowiska kierowników Jedynki przed zakończe-
niem reformy mającej miejsce w roku szkolnym 1966/1967 pełnili: 
Jan Fumanek (lata 1952-1962), Edmund Nawrocik (rok szkolny 
1962/1963) i Adam Nowak (od 1963 r�)� 



68

Ilustracja 40. Kadra pedagogiczna – rok szkolny 1967/1968

Do drugiej grupy osób, która pisała historię dzisiejszej Szko-
ły Podstawowej nr 1 w Międzychodzie, należą uczniowie� Poni-
żej zarysowane zostały jedynie dane statystyczne ukazujące ogrom 
młodzieży, jaka została wyedukowana w murach Jedynki� Po stwo-
rzeniu dwóch placówek na terenie Międzychodu liczba uczniów 
przypisanych do dzisiejszej Jedynki znacznie zmalała, gdyż 288 
dzieci stało się wychowankami Szkoły Podstawowej nr 2� Jednak 
w kolejnych latach nastąpił jej wzrost� Statystyki społeczności 
uczniowskiej w latach 1955-1966 odzwierciedla poniższy wykres:

Wykres 3. Frekwencja w Jedynce po utworzeniu Dwójki – lata 1954-1966
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W latach 1955-1966 liczna uczniów wzrosła do 920� Zwiększa-
jąca się liczba uczniów wpłynęła na powstawanie kolejnych od-
działów� W ciągu 13 lat ilość klas zwiększyła się o 8, co obrazuje 
poniższy wykres: 

Wykres 4. Liczba oddziałów Jedynki w latach 1954-1966

3. Życie szkoły w okresie siedmioletniej edukacji

Lata szkolne 1954-1966, gdy okres edukacji dzieci trwał siedem 
lat, były bogate w liczne wydarzenia� Wymienienie wszystkich wy-
magałoby napisania osobnej publikacji, dlatego w niniejszej części 
książki przedstawione zostaną tylko wybrane pośród nich:

W opisywanych latach nauka odbywała się w trzech budyn-
kach: głównym gmachu przy ul� Iczka (dzisiejszy budynek C), 
obiekcie znajdującym się przy Placu Kościuszki (opisanym we 
wcześniejszych rozdziałach książki) oraz barakach przy Placu 
Rolnym, które służyły dzieciom do początku 1959 r� 10 stycznia 
tego roku (o godz� 3�30 w nocy) w jednym z nich wybuchł pożar, 
w wyniku którego spłonął on doszczętnie wraz z całym sprzętem 
szkolnym� Straty wyceniono na 25 000 zł, a przyczyn wzniecenia 
ognia nie ustalono�
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Powiatowe Zimowe Igrzyska Harcerskie i funkcjonowanie 
szkolnej Organizacji Harcerskiej

Istotny wkład w życie szkoły miały organizacje harcerskie, 
które działały na terenie placówki� O tym, jak ważną rolę pełniły, 
świadczą przedwojenne tradycje i sprawozdania szkolne z uroczy-
stych wyborów do Drużyn Harcerskich� Jedno z nich, w obecności 
przedstawicieli organizacji politycznych, odbyło się 24 września 
1954 r�, we wstępie czytamy:

W pięknie udekorowanej auli, w obecności przedstawicieli organizacji 
politycznych i społecznych, odbyła się uroczysta zbiórka Drużyny Har-
cerskiej poświęcona wyborom do Rady Drużyny oraz przyjęciu nowych 
członków O. H. Referat sprawozdawczy wygłosił członek Rady Drużyny 
Klem Ryszard. W dyskusji zabrał głos kierownik szkoły Furmanek Jan – 
specjalne zadania Organizacji Harcerskiej w roku szkolnym 1954/1955 
wynikają z pełnej ofensywy w lepsze wyniki nauczania i zachowania.

Harcerze Jedynki działali na różnych płaszczyznach – organi-
zowali zbiórki, prowadzili prace społeczne, aranżowali igrzyska� 
Ostatnie z wymienionych odbyły się m�in� 29 stycznia 1955 r� W Po-
wiatowych Zimowych Igrzyskach Harcerskich nasza szkoła zajęła 
drugie miejsce – zwyciężając w sześciu konkurencjach, zajmując 
drugie miejsce w trzech dyscyplinach i zdobywając brąz w jednej� 
O porażce zaważył fakt, że Jedynka nie miała uczniów, którzy mo-
gliby współzawodniczyć w jeździe figurowej na łyżwach� 

Międzynarodowy Dzień Dziecka
W szkole corocznie odbywały się imprezy z okazji Międzyna-

rodowego Dnia Dziecka� Ich przygotowaniem zajmowali się wy-
chowawcy poszczególnych oddziałów oraz rady klasowe� W 1958 r� 
dzień ten obchodzono w formie wycieczkowej – podczas wyjaz-
dów do Poznania, Międzyrzecza i Sierakowa� W 1960 r� w szkol-
nej auli (w dzisiejszym budynku C) zorganizowano wystawę prac 
plastycznych uczniów i udostępniono ją rodzicom oraz dzieciom 
z przedszkoli� Gościem honorowym gali był poznański wizytator 
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Władysław Zieleniewski, który pochwalił dzieci za włożony w przy-
gotowanie trud, a także pogratulował Jerzemu Borsukiewiczowi – 
nauczycielowi odpowiedzialnemu za wystawę� Impreza odbywała 
się cyklicznie� Adam Nowak w 1966 r� w następujący sposób opisy-
wał tegoroczne obchody Międzynarodowego Dnia Dziecka:

Dzień Dziecka przygotowano razem – nauczyciele i rodzice. Na program 
tego dnia złożyło się: wyświetlanie bajek, przedstawienie teatrzyku ku-
kiełkowego w wykonaniu drużyny harcerskiej pod kierunkiem kol. J. Wit-
tchen. Wyświetlono filmy w kinie „Mewa” dla klas V-VIII. Dla klas I-IV 
przygotowano wesoły kiermasz – aula. Dzieci brały udział w różnych kon-
kursach i zdobywały drobne nagrody. Wszystkie obdarowano słodyczami.

Akcja Choinka Noworoczna
Na stałe do kalendarza szkolnego wpisała się akcja pt� Choinka 

Noworoczna� Odbywała się ona 8 i 9 stycznia� W dniach poprzedza-
jących imprezę rodzice pracowali do późnych godzin wieczornych, 
by przystroić świątecznie sale lekcyjne� Nauczyciele odpowiedzialni 
byli z kolei za przygotowanie programu artystycznego� Z funduszów 
kolejnych Komitetów Rodzicielskich finansowane były upominki dla 
wszystkich dzieci� Ze względu na liczebność społeczności uczniow-
skiej impreza trwała często dwa dni – najpierw uczestniczyły w nich 
dzieci młodsze, później starsze� Punktem kulminacyjnym była za-
wsze wspólna zabawa dzieci wokół pięknie udekorowanej choinki� 

Akcja Choinka Noworoczna z 1956 roku została opisana przez ów-
czesnego kierownika szkoły – Jana Furmanka – w następujący sposób:

Dnia 8 stycznia 1956 roku odbyła się w szkole tradycyjna uroczystość 
powitania nowego roku z udziałem dziatwy szkolnej, nauczycieli i rodzi-
ców. W zorganizowanie tej uroczystości duży wkład pracy włożyły Komi-
tet Rodzicielski, Rady Klasowe oraz Grono nauczycielskie. Rady zajęły 
się przygotowaniem upominków (…) Na program uroczystości złożyły się 
następujące punkty: 
1. Przedstawienie teatru lalek pt. „Kot w butach”, 
2. Wspólna zabawa oraz występy poszczególnych klas. 
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3. Rozdanie upominków.
Impreza dostarczyła wielu wrażeń dzieciom i jednocześnie zbliżyła rodzi-
ców do szkoły.

Rok Mickiewiczowski
Wyjątkowym okresem dla polskiej kultury w opisywanym cza-

sie był rok 1955, który okrzyknięto Rokiem Mickiewiczowskim� 
Międzychodzka Jedynka włączyła się w jego obchody w pierw-
szych tygodniach roku szkolnego 1955/1956� Na lekcjach języka 
polskiego analizowano bardziej szczegółowo niż dotychczas utwo-
ry polskiego wieszcza, a także kładziono nacisk na poprawną recy-
tację i pamięciowe opanowanie liryków A� Mickiewicza� Raz w ty-
godniu kierownictwo szkoły organizowało apel, podczas którego 
omawiano twórczość poety, a także recytowano jego utwory� W ho-
lu gmachu przy ul� Iczka urządzono wystawę dzieł romantycznego 
wieszcza, a na zakończenie szkolnych obchodów Roku Mickiewi-
czowskiego, które przypadły na 27 listopada 1955 r�, urządzono 
uroczystą akademię� Z tej okazji o godzinie 14�30 uczniowie, ro-
dzice i nauczyciele zebrali się w auli szkolnej, gdzie dzieci w spe-
cjalnie przygotowanych strojach recytowały wybrane dzieła Ada-
ma Mickiewicza�

Ilustracja 41. Recytatorzy uroczystej akademii zorganizowanej 
z okazji Roku Mickiewiczowskiego – 27 listopada 1955 r.



73

Obchody Tysiąclecia Państwa Polskiego
Szerokim echem w lokalnej społeczności odbiły się szkolne ob-

chody Tysiąclecia Państwa Polskiego, które przypadły na rok 1966� 
Uczniowie Jedynki obchodzili uroczyste święto na wielu płaszczy-
znach, co w kronice szkolnej opisał ówczesny kierownik placówki 
Adam Nowak:

Jubileuszowy rok istnienia państwowości polskiej – tematyka zajęć lek-
cyjnych nasycona została historią naszego narodu. Pod tym kątem prze-
biegał również ostatni etap konkursu czytelniczego. Nauczyciele i ucznio-
wie dołożyli wiele starań, aby wyniki konkursowych prac były kształcące 
dla uczniów i cennymi pomocami dla szkoły. 

W oryginalny sposób Tysiąclecie Państwa Polskiego postano-
wili uczcić uczniowie klas najstarszych� W czasie obchodów wy-
konali oni szereg czynów społecznych na rzecz szkoły i miasta� 
Podjęli się m�in� pracy przy budowie chodników, porządkowaniu 
ulic i skwerów oraz konserwacji międzychodzkich obiektów� Pracę 
najstarszych uczniów Jedynki w ramach obchodów wyceniono na 
17 000 zł�

Ilustracja 42. Uczniowie Jedynki podczas budowy chodnika w ramach czynu społecznego
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Wycieczki szkolne
Tradycją Jedynki w omawianym okresie stało się organizowanie 

wycieczek� Należy podkreślić, że w tamtych czasach nie było moż-
liwości przeprowadzania wyjazdów tak często, jak ma miejsce to 
dziś� W turnusach krajoznawczych pod opieką nauczycielską brało 
udział zawsze kilkudziesięciu uczniów� Wyjątkowości wyjazdów 
nie oddadzą żadne opisy� Oto wybrana fotorelacja z lat 1954-1966, 
obrazująca ten niezwykły dla dzieci czas�

Ilustracja 43. Stacja kolejowa w Międzychodzie – w oczekiwaniu na pociąg

Ilustracja 44. Wycieczka do Krakowa
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Ilustracja 45. Staw Gąsienicowy

4. Wydarzenia polsko-radzieckie 

W historii Szkoły Podstawowej nr 1 w Międzychodzie znacząco 
zapisały się – ze względu na panujący wówczas ustrój polityczny 
– uroczystości polsko – radzieckie� Corocznie obchodzono kolejne 
rocznice rewolucji październikowej, świętowano rocznicę oswo-
bodzenia Międzychodu ze szczególnym podkreśleniem roli Armii 
Czerwonej, przeprowadzano na terenie Jedynki wybory do Komi-
tetu Radzieckiego i Rad Narodowych�

Do harmonogramu pracy dydaktyczno – wychowawczej szkoły 
szczególnie wpisały się miesiące przyjaźni polsko – radzieckiej, 
które łączone były z miesiącami odbudowy Warszawy� W kroni-
ce szkolnej odnajdujemy informacje o przebiegu uroczystości 
w roku szkolnym 1954/1955, gdy Towarzystwo Przyjaźni Polsko 
– Radzieckiej przygotowało akademię artystyczną w kinie „Me-
wa”� W kolejnych latach miesiące przyjaźni obchodzone były 
coraz huczniej� W trakcie uczniowie brali udział w uroczystych 
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porankach i organizowali wystawy podkreślające współpracę Pol-
ski i ZSRR� Jan Furmanek tak opisywał obchody zorganizowane 
w trakcie roku szkolnego 1955/1956:

Całością przebiegu Miesiąca Przyjaźni kierowało szkolne szkolne Koło 
Przyjaźni ZSRR. Urządzano wystawę ilustracji obrazujących rozbudo-
wę kraju oraz pomoc tego potężnego sojusznika dla narodu polskiego. 
W każdej części wykonano artystyczną gazetkę ścienną. Zorganizowano 
zbiorowe seanse filmowe oraz konkurs na najlepszą pracę o VIII Festiwa-
lu Filmów Radzieckich. Młodzież szkolna podjęła również szereg prac na 
S.F.O.W. [Szkolny Fundusz Odbudowy Warszawy – BC]� Akcja zbiórko-
wa nie odniosła jednak pokaźniejszych rezultatów finansowych ze wzglę-
du na wyczerpanie się złomu i innych odpadków użytkowych, które przez 
szereg lat stanowiły pierwszoplanową pozycję w całej akcji. W ciągu ca-
łego miesiąca nauczyciele poszczególnych przedmiotów wykorzystywali 
odpowiedni materiał mający pozytywne zastosowanie w lekcji. Na popu-
laryzację tematyki przeznaczono również apele poranne. Miesiąc Przy-
jaźni i Miesiąc Odbudowy Warszawy zakończono akademią szkolną w ki-
nie (…) oraz seansem filmowym „Kariuszki”.

Ważnym dniem każdego roku szkolnego był 1 maja, podczas 
którego uczniowie wraz z nauczycielami podejmowali szereg dzia-
łań mających na celu uczczenie Święta Klasy Robotniczej� Do za-
dań klas należało m�in� wysłanie pocztówek z życzeniami do przo-
downików pracy� Z kolei dyrekcja podejmowała próby kontaktu 
z dziećmi z ZSRR, co opisano już we wcześniejszej części książki� 
Obchody rozpoczynały się tradycyjną akademią oraz podsumowa-
niem wyników współzawodnictwa uczniów� Następnie wszyscy 
oglądali proradziecki seans w kinie „Mewa”� Głównymi elemen-
tami obchodów były jednak uroczyste przemarsze ulicami miasta, 
a także wykonywanie tzw� czynu majowego� W jego ramach dzieci 
podejmowały różne prace, m�in� zobowiązywały się do przepra-
cowania pięciu godzin na terenie działki szkolnej poza godzinami 
nauki� Równie istotne co czyny majowe były tzw� czyny przedzjaz-
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dowe, w ramach których uczniowie podejmowali prace społeczne� 
W 1964 r� przed IV zjazdem PZPR wychowankowie Jedynki przy-
gotowywali międzychodzkie tereny pod chodniki oraz posadzili 
100 drzewek topolowych�

Ilustracja 46. Realizowanie zobowiązań pierwszomajowych przez uczniów Jedynki
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Wydarzeniem, które zostało szczególnie zaakcentowane na kartach 
szkolnych kronik, była śmierć pierwszego sekretarza KC PZPR Bolesła-
wa Bieruta w 1956 r� Opis z tamtych lat, jaki odnajdujemy w kronikach 
szkolnych, ukazuje nam jednocześnie ówczesny klimat polityczny:

12 marca o godz. 21.30 zmarł w Moskwie I sekretarz Polskiej Zjednoczo-
nej Partii Robotniczej Bolesław Bierut. W całym kraju zapanował nastrój 
żałoby po tak dotkliwej stracie. W dniach od 13-16 marca apele poranne 
poświęcono na zapoznanie się z życiem i działalnością tego gorącego pa-
trioty i rewolucjonisty. W holu wywieszono olbrzymi portret tow. Bieruta, 
okryty kirem. W dzień pogrzebu (…) dzieci spotkały się przy głośnikach 
aby wysłuchać transmisji z uroczystości pogrzebowej.

5. Wprowadzenie pełnej reformy szkolnej w 1966 r.

Rok 1966 był wyjątkowy dla całego polskiego szkolnictwa 
podstawowego ze względu na zmiany organizacyjne, jakie w nim 
wprowadzono� Na mocy Ustawy z dnia 15 lipca 1961 r. o rozwoju 
systemu oświaty i wychowania od 1 września 1966 r� nauka w szko-
le podstawowej zaczęła trwać osiem lat� Zgodnie z art� 7 niniejsze-
go aktu prawnego, wprowadzenie szkoły ośmioklasowej miało na 
celu lepsze przygotowanie uczniów do dalszego kształcenia�
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Ilustracja 47. Fragment Ustawy z dnia 15 lipca 1961 r. 
wprowadzający ośmioletnią szkołę podstawową

Rok szkolny 1965/1966 był ostatnim rokiem przed wprowa-
dzeniem pełnej reformy szkolnej� W czerwcu tylko część mło-
dzieży opuściła mury Jedynki z obowiązkiem dalszego uczenia się 
w szkołach ponadpodstawowych� Dotyczyło to dzieci urodzonych 
w pierwszym półroczu 1952 r� Młodzież, która przyszła na świat 
w okresie od lipca do grudnia tego roku, miała obowiązek konty-
nuacji nauki w szkole podstawowej�
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ROZDZIAŁ V 
Okres ośmioletniej nauki w Jedynce – lata 1966-1999

1. Organizacja pracy szkoły

Dyrektorzy
Kierownikiem, który przeprowadził reformę oświaty w 1966 r� 

był Adam Nowak�

Ilustracja 48. Adam Nowak – kierownik szkoły w latach 1963-1974

Adam Nowak przestał pełnić swoją funkcję wraz z zakończe-
niem roku szkolnego 1973/1974, kiedy został powołany na stanowi-
sko Inspektora Oświaty i Wychowania� Jego zasługi – szczególnie 
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w rozbudowie szkoły – zostały opisane w dalszej części książki� 
Uroczyste pożegnanie nastąpiło jednak 23 września 1974 r� Tego 
dnia o godz� 7�45 cała społeczność szkolna zebrała się na boisku 
podczas uroczystego apelu� Wszyscy uczniowie klas I-VIII zgro-
madzili się w półkolu, a następnie przedstawiciele każdej z nich 
wręczyli dyrektorowi wiązankę kwiatów� Adam Nowak zabrał głos, 
a po nim, urzędujący już od kilku dni następca, Franciszek Nowak� 
Po przemówieniach przyszedł czas na krótką część artystyczną� 
W kronikach samorządu uczniowskiego z tamtego czasu czytamy:

Pan Adam Nowak skierował ku nam serdeczne i wzruszające słowa. Ko-
leżanka Maryla Łodyga ogłosiła krótką część artystyczną� Podczas uro-
czyści pożegnała byłego dyrektora. Na pewno będzie nam się pracowało 
dobrze z panem Franciszkiem Nowakiem.

Franciszek Nowak pełnił funkcję dyrektora szkoły od 1974 do 
1976 r�

Ilustracja 49. Franciszek Nowak – dyrektor szkoły w latach 1974-1976

W 1976 r� nastąpiła zmiana na stanowisku dyrektora Jedynki� 
Ustępującego Franciszka Nowaka zastąpił Seweryn Płócienniczak, 
który swoją funkcję pełnił przez kolejne 3 lata�
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Ilustracja 50. Seweryn Płócienniczak 
– dyrektor szkoły w latach 1976-1979

Obejmując stanowisko, skierował do członków Samorządu 
Uczniowskiego następujący wpis w kronice:

Ilustracja 51. Wpis Seweryna Płócienniczaka skierowany do członków Samorządu 
Uczniowskiego w dniu objęcia stanowiska dyrektora
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Następcą Seweryna Płócienniczaka został Ryszard Mądrowski, 
który sprawował swoją funkcję do 1988 r� Uroczyste pożegnanie 
Płócienniczaka i powitanie Mądrowskiego odbyło się 3 września 
1979 r� o godz� 8�00 podczas apelu inaugurującego rok szkolny 
1979/1980� Przedstawiciele Samorządu Uczniowskiego Jedynki 
w następujący sposób opisali tamten dzień:

Dnia 3 września 1979 roku o godzinie 8.00 z okazji rozpoczęcia roku 
szkolnego zebrała się cała brać szkolna. (…) Dużymi brawami powitali-
śmy nowego dyrektora pana Ryszarda Mądrowskiego, który zapoznał nas 
ze stanem przygotowań do nauki szkolnej oraz złożył nam życzenia na 
nowy rok. Ze żalem w sercu żegnaliśmy naszego byłego dyrektora pana 
Seweryna Płócienniczaka, któremu choroba nie pozwalała dalej konty-
nuować pracy. Pożegnali pana dyrektora przedstawiciele SKS, któremu 
zawdzięczali doskonałe wyniki sportowe. 

Ilustracja 52. mgr Ryszard Mądrowski 
– dyrektor szkoły w latach 1979-1988
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Ilustracja 53. Uroczyste powitanie Ryszarda Mądrowskiego 
na stanowisku dyrektora – 3 września 1979 r.

Następcą Ryszarda Mądrowskiego i ostatnim dyrektorem przed 
wprowadzeniem gimnazjów do polskiego systemu edukacji był 
Stanisław Wojtkiewicz� Oficjalne pożegnanie odchodzącego na 
emeryturę Ryszarda Mądrowskiego i powitanie nowego dyrektora 
odbyło się 1 września 1988 r� Stanisław Wojtkiewicz pełnił swoją 
funkcję przez kolejne 15 lat i przeprowadził Jedynkę przez refor-
mę, która miała miejsce w 1999 r�

Ilustracja 54. mgr Stanisław Wojtkiewicz – dyrektor szkoły w latach 1988-2003
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Nauczyciele
Realizacja pomysłów żadnego z dyrektorów nie byłaby jednak 

możliwa, gdyby nie grono pedagogiczne� Poniżej przedstawiony 
zostanie spis nauczycieli pracujących w Jedynce oraz wybrane fo-
tografie, które udało się pozyskać w trakcie przygotowywania pu-
blikacji� Kadrę pedagogiczną Szkoły Podstawowej nr 1 w Między-
chodzie do 1999 r� tworzyli następujący nauczyciele:

Lucyna Adamska, Bożena Antoniewicz, Elżbieta Babst, Krysty-
na Bałdys, Aneta Barkowska, Urszula Bialic, Barbara Bielanow-
ska, Gertruda Borowiak, Jerzy Borsukiewicz, Elżbieta Brychcy, 
Marian Brychcy, Grzegorz Chodkiewicz, Mariola Chułek, Pan-
kracy Derda, Elżbieta Deus, Ewa Dreger, Darlena Drózd, Maria 
Dukat, Edyta Dura, Iwona Dziechcierewicz, Grażyna Dzierla, 
Irena Dzierla, Renata Fabiańska, Waldemar Fietz, Iwona Firlej, 
Marzena Flens, Alicja Fojecka, Frankowska Dorota, Bożena Fur-
manek, Jerzy Gackowski, Dorota Gadzińska, Edward Gartner, Ur-
szula Gendera, Zofia Głuszak, Ewa Goderka, Adam Gryczyk, Ja-
nusz Grzegorzewski, Alicja Grzonka, Małgorzata Guzek, Bożena 
Gwizdał, Janina Hadzicka, Mirosława Hanyżkiewicz, Małgorzata 
Heyduk, Janina Jarosik, Maria Jasiak, Antonina Kaczmarek, Irena 
Kaczmarek, Marian Kaczmarek, Joanna Karuzela, Arkadiusz Kar-
watka, Karwatka Józefa, Zbigniew Kaszkowiak, Marzena Kawka, 
Jarosław Kędziora, Ewa Kirsch, Klimaszewska Janina, Sławomir 
Kopij, Stanisław Kozłowski, Danuta Kruś, Maria Kwaśna, Lucyna 
Kwietniewska, Janina Leśniczak, Bernard Lewandowski, Natalia 
Lotko, Ewa Łapaj-Matuszak, Jan Madaj, Joanna Małłek, Elżbieta 
Marciniak, Jowita Matalewska, Renata Matyjaszczyk, Renata Mą-
drachowska, Barbara Mądrowska, Ryszard Mądrowski, Beata Mi-
chalak, Czesław Michalak, Jan Migdał, Ewa Mikuła, Włodzimierz 
Minge, Lucyna Mizera, Katarzyna Mleczak, Janina Mółka, Emilia 
Muzyka, Jerzy Muzyka, Elżbieta Nastarowicz, Edmund Nawro-
cik, Elżbieta Nawrocik, Stefan Niedziółka, Maria Niewiadomska, 
Ewa Nogala-Leśniak, Adam Nowak, Aleksandra Nowak, Barbara 
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Nowak, Franciszek Nowak, Halina Nowak, Kazimierz Ochal, Sta-
nisław Odyniec, Barbara Olejniczak, Danuta Paszka, Alicja Plu-
skota, Jolanta Pluskota, Stefania Pluskota, Seweryn Płócienniczak, 
Agnieszka Poraszka, Wioletta Poturnicka, Irena Ranosz-Talarek, 
Stefania Rosołek, Sonja Runka, Krzysztof Rynowiecki, Izabela Sa-
łacińska, Teodozja Sałacińska, Renata Schaedler, Jarosław Scho-
epe, Mirosława Sekuterska, Wioletta Semkło, Danuta Sikora, Beata 
Siuda, Bożena Skwarska, Marianna Skwiot, Przemysław Sobkow-
ski, Lidia Sochacka, Marieta Soińska, Urszula Sroka, Lech Staszak, 
Maria Swoboda, Władysława Szafrańska, Sławomira Szuba, Maria 
Szukała, Anna Szumańska, Bronisława Szydłowska, Dobromiła 
Talarek, Tamara Urbańska, Aurelia Walczak, Bolesław Wawerys, 
Justyna Wiśniewska, Jolanta Wittchen, Barbara Wojciechowska, 
Barbara Wojtasik, Stanisław Wojtkiewicz, Ewa Wojtysiak, Eleono-
ra Zerbin, Mirosława Zielińska�

Ilustracja 55. Grono pedagogiczne w roku szkolnym 1967/1968
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Ilustracja 56. Część grona pedagogicznego w roku szkolnym 1974/1975

Ilustracja 57. Grono pedagogiczne i pracownicy obsługi w roku szkolnym 1983/1984
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2. Życie szkolne w świetle ustroju socjalistycznego

Po wprowadzeniu pełnej reformy oświaty w roku szkolnym 
1965/1966 nauka w Jedynce trwała osiem lat� W tym okresie każdy 
z uczniów brał udział w wielu akcjach i uroczystościach, które po-
dyktowane były ustrojem, jaki wówczas panował w Polsce� A oto 
wybrane wydarzenia z okresu PRL, które szczególnie oddają kli-
mat tamtych lat�

Pochody pierwszomajowe
Stałym punktem w kalendarzu były opisane wcześniej obchody 

pierwszomajowe�

Ilustracja 58. Pochody pierwszomajowe uczniów Jedynki – 1970 r.
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Obozy harcerskie w NRD 
W okresie PRL szczególnie podkreślano współpracę naszego 

kraju z NRD� Odzwierciedleniem tego stały się wyjazdy drużyn 
ZHP na obozy do zachodniego sąsiada� Podczas jednego z nich re-
prezentanci Jedynki zajęli 20 miejsce w trakcie Międzynarodowe-
go Obozu Pionierskiego� Fotorelacja z 1971 r�

Ilustracja 59. Apel podczas obozu w NRD

Ilustracja 60. Występy dzieci z Jedynki w NRD
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Pomoc w PGR
Tradycją szkoły w opisywanym okresie stała się pomoc Państwo-

wym Gospodarstwom Rolnym� Młodzież z klas VII i VIII wspiera-
ła rolników przy wykopkach ziemniaków� Część dochodów, które 
uzyskano w trakcie prac, przekazano na potrzeby uczniów� Dzięki 
zgromadzonym funduszom organizowano dla nich wyjazdy do ki-
na, teatru i przygotowywano imprezy noworoczne�

Ilustracja 61. Uczniowie i nauczyciele podczas prac w polu
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Rocznice powstania Ludowego Wojska Polskiego
Istotne w okresie PRL dla społeczności szkolnej były rocznice 

powstania Ludowego Wojska Polskiego� Na kartach historii Je-
dynki szczególnie zapisał się rok 1983, kiedy obchodzono 40-lecie 
istnienia LWP� Z tej okazji na terenie szkoły odbyły się spotkania 
z kombatantami II wojny światowej i przygotowano wystawę „Od 
Lenino do Berlina”� Zorganizowano liczne konkursy o tematyce 
żołnierskiej: plastyczne, recytatorskie i wokalne� Grupa uczniów 
odwiedziła Jednostkę Wojskową w Mechnaczu, gdzie tamtejsi żoł-
nierze otrzymali zaproszenia na apel, który odbył się 12 paździer-
nika 1983 r� Podczas uroczystego spotkania na boisku szkolnym 
wystąpił szkolny zespół „Zuch”, a żołnierze otrzymali od dzieci 
kwiaty� W trakcie apelu ogłoszono również wyniki konkursów, 
a wojskowi wręczyli uczniom nagrody�

 Ilustracja 62. Wręczenie 
kwiatów żołnierzom

Ilustracja 63. Rozstrzygnięcie 
konkursu nt. LWP
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Rocznice Wielkiej Socjalistycznej Rewolucji Październikowej
Jeden z punktów w szkolnym harmonogramie imprez w tym 

czasie stanowiły obchody rocznic Wielkiej Socjalistycznej Rewo-
lucji Październikowej� Odbywały się one corocznie, jednak na kar-
tach kronik szczególnie zapisał się rok 1986, kiedy miała miejsce 
69� rocznica radzieckiego wydarzenia� Z tej okazji młodzież przy-
gotowała pod kierunkiem nauczycieli program artystyczny, któ-
ry został zaprezentowany na terenie międzychodzkich Zakładów 
Przetwórstwa Owocowo – Warzywnego� Następnie odbył się uro-
czysty apel� Kolejno obchody kontynuowano w sali MDK, gdzie 
przygotowano uroczystą akademię� Podczas niej obecni na sali 
byli zaproszeni goście, wśród których znaleźli się m�in� żołnierze 
radzieccy� Goście z ZSRR zwiedzili również wystawę w gmachu 
przy ul� Iczka, która poświęcona została działalności Szkolnego 
Koła Towarzystwa Przyjaźni Polsko-Radzieckiej� Na pamiątkę wy-
darzenia dokonano wpisu w szkolnej kronice:

Поздравляем с 69 годовщиной Великого Октября. 
Желаем счастья, успехов в учебе, счастья в спор-
те. Высоких достижений в соревнованиях между 
школами.

Tłumaczenie: 
Najlepsze życzenia z okazji 69. rocznicy Wielkiej Re-
wolucji Październikowej. Życzymy szczęścia, sukce-
sów w nauce, powodzenia w sporcie. Świetnych wyni-
ków w zawodach międzyszkolnych. 
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Ilustracja 65. Odznaczenie sztandaru 
Złotą Odznaką Honorową 

Przyjaźni Polsko-Radzieckiej

Ilustracja 66. Występ młodzieży Jedynki w czasie obchodów 
69. Wielkiej Socjalistycznej Rewolucji Październikowej

Ilustracja 64. Wystąpienie gości 
podczas obchodów
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3. Wybrane wydarzenia w latach 1966-1999

Pomoc dzieciom wietnamskim
W drugiej połowie XX w� na terenie Jedynki prężnie działało 

harcerstwo� Przykładem ich aktywności była zbiórka przyborów 
szkolnych na rzecz dzieci wietnamskich, która zorganizowana zo-
stała w związku z toczącą się w tamtym kraju wojną� W dniach 23-
27 września 1968 r� harcerze zgromadzili: 1503 zeszyty, 12 kom-
pletów kredek� 48 ołówków i 83 stalówki� Ówcześni inicjatorzy 
akcji następująco opisali to wydarzenie:

W dniu 23.09 br. w czasie zbiórki 3 drużyny harcerek omawiano grozę 
wojny w Wietnamie. Harcerki wystąpiły z propozycją pomocy dzieciom 
wietnamskim. Powołując się na ostatnie komunikaty podane przez radio 
o zbombardowaniu fabryki papieru Rada Drużyny postanowiła przepro-
wadzić zbiórkę zeszytów wśród uczniów naszej szkoły i przesłać je do 
Wietnamskiej Republiki Demokratycznej. Opracowano odezwę do dzieci 
naszej szkoły i harmonogram przeprowadzenia zbiórki w poszczególnych 
klasach. Zbiórkę zeszytów wyznaczono przeprowadzać w dniach 24, 25 
i 26.9. br. Każdy zastęp wyznaczył sobie klasy, w których będzie przepro-
wadzał zbiórkę zeszytów. Przed wywieszonym plakatem gromadziły się 
grupy dzieci, które bardzo przejęły się odezwą, a już nazajutrz zaczęły 
masowo przynosić zeszyty. Codziennie podawano komunikaty o ilości ze-
branych zeszytów. Po 3 dniach zbiórkę zakończono i podano do wiado-
mości, ile zeszytów zebrała każda klasa. Klasy najmłodsze obok zeszytów 
przynosiły jeszcze inne pomoce szkolne. W dniu 27 września odbył się 
uroczysty apel dla dzieci całej szkoły z udziałem inspektora szkolnego 
ob. mgra Jana Furmanka, kierownika szkoły i wszystkich nauczycieli. Po 
apelu przedstawiciele odnieśli paczki z zeszytami na pocztę, skąd zostały 
odesłane do ambasady Republiki Wietnamskiej w Warszawie. 
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Ilustracja 67. 3 drużyna harcerska dziewcząt w trakcie zbiórki

Ilustracja 68. Apel wieńczący zbiórkę przyborów szkolnych dla dzieci wietnamskich
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Wręczenie sztandaru szkolnego
19 maja 1972 r� w czasie obchodów Dni Ziemi Międzychodz-

kiej odbyła się uroczystość wręczenia szkole sztandaru� Miała ona 
miejsce na boisku szkolnym, na którym o godz� 9�00 zebrali się 
uczniowie wszystkich klas, nauczyciele oraz zaproszeni goście 
z trzydziestoosobową załogą Wielkopolskich Zakładów Przetwór-
stwa Owocowo – Warzywnego� Po ceremonii wręczenia sztandaru 
zwiedzano wystawy obrazujące dorobek szkoły� Następnie odbyła 
się uroczysta akademia, podczas której uczniowie zaprezentowali 
dorobek patrona placówki – Miasta Stołecznego Warszawy� Po za-
kończeniu części artystycznej zaproszeni goście spotkali się w auli 
z kierownictwem i kadrą pedagogiczną�

Ilustracja 69. Uroczystość wręczenia sztandaru szkolnego
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Jedynka szkołą zbiorczą
Od 1 września 1978 r� Jedynka stała się szkołą zbiorczą� W roku 

szkolnym 1978/1979 do placówki zaczęły uczęszczać dzieci z Kol-
na i Zatomia Starego� Przez niespełna trzy miesiące dzieci były 
dowożone do szkoły traktorem, który nazywali „Budą” oraz auto-
busem PKS� 29 listopada 1978 r� szkoła otrzymała własny autokar 
marki San� Było to tak znaczącym wydarzeniem dla społeczności 
szkolnej, że Rada Uczniowska zorganizowała apel na dziedzińcu 
szkoły, podczas którego autokar wjechał na boisko, a kierowca 
otrzymał wiązankę kwiatów i maskotkę na szczęście� 

Dzieci z Kaplina, Mokrzca, Radgoszczy i Przedlesia uczęszcza-
ły z kolei do Szkoły Podstawowej nr 2� Miejscowości te przyłączo-
no do obwodu Jedynki dopiero 1 września 1992 r� 

Życie sportowe w Jedynce
Na kartach kronik obecnej Szkoły Podstawowej nr 1 w Mię-

dzychodzie odnajdujemy informacje na temat wielu imprez sporto-
wych� Do jednej z nich należał Dzień Olimpijczyka, który odbył się 
14 maja 1979 r� i był zwieńczeniem kilku dni współzawodnictwa 
pomiędzy uczniami Jedynki� W tym dniu podsumowano zawody 
sportowe mające miejsce w ostatnim czasie i uroczyście nagrodzo-
no najlepszych zawodników�

Ilustracja 70. Reprezentacja „olimpijska” Jedynki
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Ilustracja 71. Wręczenie nagród

W szkole odbywały się corocznie Dni Sportu i Tygodnie Sportu:

Ilustracja 72. Apel rozpoczynający Dzień Sportu – 1979 r.
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Ilustracja 73. Przemysław Sobkowski – Tydzień Sportu 1975 r.

Z okazji 35 rocznicy zwycięstwa nad hitlerowskimi Niemcami 
8 maja 1980 r� odbył się mecz piłkarski pomiędzy drużynami PRL 
a NRD� Polska reprezentacja składała się z międzychodzian, nie-
miecka złożona była z przedstawicieli delegacji, która przyjechała 
z Seelow�

Ilustracja 74. Uroczyste powitanie delegacji z Seelow na boisku szkolnym
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Ilustracja 75. Apel przed meczem PRL-NRD

Na stałe do harmonogramu imprez wpisał się Bieg im. Seweryna 
Płócienniczaka – byłego dyrektora i zasłużonego działacza na rzecz 
międzychodzkiego sportu� Znaczącym okazał się rok 1990, w któ-
rym po raz pierwszy wydarzenie sportowe Jedynki zostało wpisane 
do kalendarza wojewódzkich imprez sportowych� 13 października 
1990 r� przybyli do Międzychodu liczni sportowcy z wielu szkół 
z całego województwa� Podczas zawodów obecni byli: brat, żona 
oraz córki śp� Seweryna Płócienniczaka� 

Ilustracja 76. Ulotka pierwszych zawodów wpisanych do harmonogramu 
imprez województwa – 1990 r.
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SEWERYN PŁÓCIENNICZAK

Pierwszą pracę podjął jako nauczyciel na za-
stępstwach w powiecie międzychodzkim w 1949 r. 
i tak pracował do 1951. Od 1951 do 1956 roku 
pracował w Miłostowie potem od 1956 do 1964 
w Ławicy. Od 1964 roku rozpoczął pracę w Szkole 
Podstawowej nr 1 w Międzychodzie jako nauczy-

ciel wychowania fizycznego. Jego serdeczny stosunek do młodzieży 
pozwolił mu skupić młodzież wokół siebie, a w konsekwencji osiągnąć 
bardzo dobre wyniki w sporcie masowym i wyczynowym. Pracował 
społecznie. Był aktywnym działaczem Związku Nauczycielstwa Pol-
skiego i Ludowych Zespołów Sportowych 

[…]
Za swoje osiągnięcia i pracę otrzymał wiele odznaczeń i wyróż-

nień. Cieszył się dużą sympatią i szacunkiem wśród koleżanek i ko-
legów. Był również wysoko ceniony jako nauczyciel i dyrektor Szkoły 
Podstawowej nr 1 w Międzychodzie.

Ilustracja 77. Postać Seweryna Płócienniczaka – fragment informatora szkolnego

Ilustracja 78. Uczniowie klas III-IV podczas Biegu im. Seweryna Płócienniczaka



103

Ilustracja 79. Uczniowie klas V-VI podczas Biegu im. Seweryna Płócienniczaka

Ilustracja 80. Uczniowie klas VII-VIII podczas Biegu im. Seweryna Płócienniczaka
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Dni Patrona 
Tradycją Jedynki stały się coroczne obchody święta patrona 

szkoły� W trakcie tego wyjątkowego dnia mają miejsce (zazwy-
czaj w dzisiejszej sali widowiskowej BPiCAK lub w auli szkolnej) 
przedstawienia tematyczne i wystąpienia zaproszonych gości� Czę-
stym elementem towarzyszącym temu świętu są również podsumo-
wania olimpiad przedmiotowych i konkursów nawiązujących do 
historii oraz legend stolicy Polski� Dawniej, podczas uroczystości, 
wręczano wyróżniającym się wychowankom odznaki „wzorowe-
go ucznia”� Poniższa fotorelacja ukazuje wyjątkowość i wagę tego 
święta dla społeczności szkolnej�

Ilustracja 81. Poczty podczas uroczystych obchodów w 1984 r.

Ilustracja 82. Część artystyczna w 1984 r.
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Ilustracja 83. Część artystyczna w 1985 r.

Ilustracja 84. Część artystyczna w 1989 r.
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Ilustracja 85. Dzień Patrona – 1990 r.

Ilustracja 86. Dzień Patrona – 1998 r.
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Wycieczki do Warszawy 
Tradycją szkoły stały się również wycieczki do Warszawy, pod-

czas których wychowankowie lepiej poznawali patrona szkoły� 
W okresie 2000-2021 tradycja zanikła, by powrócić w kolejnym 
roku szkolnym:

Ilustracja 87. Wycieczki do Warszawy uczniów klas najstarszych dawniej i współcześnie
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4. Rozbudowa Jedynki

W swojej historii Jedynka funkcjonowała w kilku budynkach� 
Początkowo dzieci uczyły się w miejskim magistracie� Kolejno 
przeniosły się do gmachu przy ul� Ogrodowej (późniejszej ul� Icz-
ka), którego fundatorem w 1903 r� był Oskar Tietz� Oprócz tego na-
uka odbywała się w budynku przy Placu Kościuszki 13, barakach 
przy dzisiejszej ul� Sportowej, hotelu robotniczym przy ul� Wały 
Jana Kazimierza, a także w Zatomiu Nowym� Ze względów orga-
nizacyjnych (braku sal lekcyjnych) prowadzono dwuzmianowy 
system nauki� Dzisiejszy budynek A, przeznaczony do nauki dzieci 
z klas I-III, został przejęty przez szkołę w 1976 r� Wcześniej mie-
ściła się w nim siedziba powiatowego sądu�

Ilustracja 88. Robotnicy budujący dzisiejszy budynek A 
na potrzeby ówczesnego sądu – 1972 r. 

(Źródło: archiwum Roberta Pospiesznego)
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Ilustracja 89. Robotnicy budujący dzisiejszy budynek A na potrzeby ówczesnego sądu – 
widok od ul. 17 Stycznia –1972 r.

(Źródło: archiwum Roberta Pospiesznego)

Ilustracja 90. Budowa dzisiejszego budynku A, 
który sąsiadował wówczas z kinem MEWA
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Sytuacja lokalowa placówki znacznie polepszyła się na przeło-
mie lat 80� i 90�, kiedy wybudowano dzisiejszy budynek B� 27 li-
stopada 1984 r� powołano Miejsko – Gminny Społeczny Komitet 
Narodowego Czynu Pomocy Szkole� Przewodniczył mu Stefan 
Piasek, który za główne zadanie przyjął gromadzenie środków 
na rozbudowę Jedynki� Bezpośrednimi wykonawcami podjętych 
zadań byli dwaj wiceprzewodniczący Komitetu: były dyrektor 
i ówczesny inspektor Adam Nowak oraz obecny dyrektor Ryszard 
Mądrowski� Społecznym kierownikiem budowy został inż� Hen-
ryk Chołołowicz� Geodezyjnym położeniem budynku względem 
starego gmachu szkoły zajął się nieodpłatnie Wojciech Kruś� Prace 
budowlane rozpoczęły się 4 czerwca 1987 roku� W tzw� pracach 
zerowych brała udział młodzież Zasadniczej Szkoły Zawodowej 
(w ramach czynu społecznego), lokalni rzemieślnicy oraz żołnierze 
z Jednostki Wojskowej w Mechnaczu� Nie można zapominać rów-
nież o byłych woźnych – Józefie Nowaku i Jerzym Kaniewskim – 
codziennie nadzorujących prace rozbudowy, w których sami brali 
aktywny udział�

Celem było stworzenie 18 pomieszczeń do nauki, bloku żywie-
niowego dla 250 osób, świetlicy i sali gimnastycznej, która osta-
tecznie nie powstała� Po ich wykonaniu Komitet założył działania 
wykończeniowe, które zlecono Komunalnemu Przedsiębiorstwu 
Remontowo – Budowlanemu w Międzychodzie pod nadzorem 
projektanta inż� Wiesława Szlachciuka� Całość prac postanowiono 
podzielić na trzy etapy� Według założeń miały one przebiegać do 
1992 r�

21 listopada 1987 r� nastąpiło uroczyste wmurowanie aktu erek-
cyjnego pod rozbudowę szkoły� Udział wzięli w nim znamienici 
goście, wśród których znaleźli się m�in�: Henryk Bednarski (Mini-
ster Edukacji Narodowej), Wiktor Kinecki (I Sekretarz KW PZPR), 
Stanisław Nowak (Wojewoda Gorzowski), Henryk Szczepański 
(Kurator Oświaty i Wychowania), Gerwazy Wanecki (I Sekretarz 
KM i G PZPR), Bolesław Napieralski (naczelnik Miasta i Gminy)� 
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Podkreślić należy niebagatelną rolę, jaką przy rozbudowie szkoły 
odegrali Adam Nowak i Ryszard Mądrowski� Bez włożonego przez 
nich trudu nie byłoby to możliwe�

Akt erekcyjny
wmurowania kamienia węgielnego pod rozbudowę 

Szkoły Podstawowej nr 1 im. Miasta Stołecznego Warszawy  
w Międzychodzie

Działo się to w roku 1987, gdy:

I Sekretarzem KC PZPR 
i Przewodniczącym Rady Państwa był – gen. Wojciech Jaruzelski
Premierem Rządu – Zbigniew Messner
Ministrem Edukacji Narodowej – Henryk Bednarski 

I Sekretarzem KW PZPR – Wiktor Kinecki
Przewodniczącym WNR – Józef Bialic
Wojewodą Gorzowskim – Stanisław Nowak
Kuratorem Oświaty i Wychowania – Henryk Szczepański

I Sekretarzem KMiG PZPR – Gerwazy Wanecki
Przewodniczącym MG RN – Krystyna Szulczyk
Naczelnikiem Miasta i Gminy – Bolesław Napieralski
Inspektorem Oświaty i Wychowania – Adam Nowak
Prezesem Oddziału MG ZNP – Jerzy Krawiecki
Dyrektorem Szkoły Podstawowej nr 1 – Ryszard Mądrowski

Uroczystość wmurowania aktu miała niezwykle uroczysty 
i podniosły charakter� Dyrektor Mądrowski przedstawił raport nt� 
dotychczasowych prac przy rozbudowie szkoły, inspektor Adam 
Nowak wygłosił przemowę, przedstawiono historię szkoły, odczy-
tano i wmurowano akt erekcyjny, wręczono dyplomy, podziękowa-
no młodzieży, oddano głos zaproszonym gościom�
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Ilustracja 91. Uroczystość wmurowania aktu erekcyjnego.  
Na pierwszym planie od lewej: dyrektor Ryszard Mądrowski i kierownik Adam Nowak

Ilustracja 92. Wmurowanie aktu przez dyrektora Ryszarda Mądrowskiego
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Ilustracja 93. Zaproszeni goście

Ilustracja 94. Szkoła w trakcie budowy
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Ilustracja 95. Łącznik pomiędzy gmachem przy ulicy Iczka 
a nowopowstającym budynkiem przy ul. Pocztowej

Ilustracja 96. Dzisiejszy budynek A w trakcie budowy. Widok od ul. Pocztowej
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Uroczyste otwarcie szkoły miało miejsce 3 września 1990 roku� 
Tego dnia o godzinie 8�00 odbył się apel, w którym oprócz na-
uczycieli, dzieci i rodziców udział wzięli: Stanisław Jaroszewicz 
(wicekurator), Ryszard Kina (wicedyrektor Wojewódzkiego Urzę-
du Gospodarki Regionalnej), Wiesława Łyczykowska (dyrektor 
Delegatury KOiW w Międzychodzie), Anna Szulc (przewodniczą-
ca Sejmiku Samorządowego w Gorzowie), Ludwik Szymkowiak 
(burmistrz Miasta i Gminy Międzychód), Wojciech Kruś (prze-
wodniczący Rady Miejskiej Międzychodu) oraz budowniczowie 
szkoły i przedstawiciele międzychodzkich zakładów pracy� Uro-
czystość rozpoczął dyrektor Stanisław Wojtkiewicz, następnie głos 
zabrali: inspektor Adam Nowak i burmistrz Ludwik Szymkowiak� 
W tym dniu jeden z głównych inicjatorów i wykonawców rozbudo-
wy szkoły – Adam Nowak – powiedział:

Stoimy oto przed nowym budynkiem rozbudowanej Jedynki. Ziściły się 
nareszcie marzenia pokoleń uczniów, rodziców i nauczycieli o poprawie 
warunków nauki i pracy. Marzenia te stały się rzeczywistością […] Dzie-
ci i nauczyciele Jedynki: Stwórzcie w tym budynku prawdziwy, lubiany, 
dobry, drugi dom. Wszystkiego najlepszego.

Po kilku dniach funkcjonowania nowego skrzydła szkoły speł-
niły się życzenia inspektora Nowaka� Po dziś dzień budynek ten 
jest dla uczniów i ich pedagogów drugim, prawdziwym domem� 
Następnie dyplomy i wyróżnienia osobom, które szczególnie za-
służyły się przy rozbudowie szkoły� Po symbolicznym przecięciu 
wstęgi goście udali się do sali MDK, gdzie odbył się przygotowany 
przez dzieci koncert pt� „Przyjaciołom”� Uroczystość zakończy-
ło spotkanie w nowo wybudowanej stołówce szkolnej, w którym 
udział wzięli pracownicy placówki, zaproszeni goście i budowni-
czy szkoły� Uczniowie rozpoczęli rok szkolny 1990/1991 w 17 no-
wych salach lekcyjnych�
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Ilustracja 97. Przemówienie dyrektora 
w sali MDK

Ilustracja 98. Przemówienie burmistrza 
Szymkowiaka w trakcie apelu

Ilustracja 99. Pierwsze zdjęcia nowo wybudowanej części szkoły
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Ilustracja 100. Uroczyste przecięcie wstęgi (na zdjęciu dyrektor Stanisław Wojtkiewicz 
i inspektor Adam Nowak) 

Ilustracja 101. Apel z okazji otwarcia nowej części szkoły
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5. Reforma oświaty w 1999 r.

Istotne zmiany w zakresie organizacji polskiego systemu edu-
kacji przyniósł rok 1999 r� Zgodnie z założeniami kolejnej reformy 
od 1 września tego roku zaczęły funkcjonować gimnazja� Ustawa 
z 25 lipca 1998 r� o zmianie ustawy o systemie oświaty autorstwa 
Mirosława Handke – ówczesnego Ministra Edukacji Narodowej – 
zmieniła również oblicze Jedynki�

23 czerwca 1999 r� Szkołę Podstawową nr 1 im� Miasta Sto-
łecznego Warszawy w Międzychodzie opuścili zarówno ucznio-
wie klas ósmych, którzy kontynuowali swoją naukę w szkołach 
średnich, jak i absolwenci klas szóstych – pierwsi gimnazjaliści� 
Zmniejszenie się liczby młodzieży i powstanie nowej szkoły wy-
musiło zmiany lokalowe oraz kadrowe� W związku z tym podjęto 
decyzję o podziale Jedynki� Odtąd uczniowie szkoły podstawo-
wej uczyli się w budynku od strony 17 Stycznia 92 (klasy I-III) 
i w nowym skrzydle placówki mieszczącej się przy ul� Pocztowej� 
Gimnazjum zostało z kolei ulokowane w gmachu przy ul� Iczka� 
Dyrektorem nowej placówki został dotychczasowy nauczyciel Je-
dynki – Arkadiusz Karwatka, który pracował na tym stanowisku do 
końca sierpnia 2007 r� Jego następczynią była Barbara Olejniczak� 
Od momentu powstania gimnazjów zmniejszyło się również grono 
pedagogiczne szkoły podstawowej, co zostanie opisane w dalszej 
części książki�
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ROZDZIAŁ VI
Szkoła Podstawowa nr 1 

im. Miasta Stołecznego Warszawy w Międzychodzie. 
Sześcioletnia edukacja w latach 1999-2016

1. Grono pedagogiczne na przełomie XX/XXI wieku

Po powstaniu Gimnazjum nr 1 w Międzychodzie grono pedago-
giczne znacznie się pomniejszyło, co było konsekwencją tego, że 
uczniowie klas siódmych i ósmych stali się wychowankami nowo 
utworzonej szkoły� W pierwszych latach istnienia osobnych placó-
wek wielu nauczycieli pracowało jednak zarówno w szkole podsta-
wowej jak i w gimnazjum� 

Ilustracja 102. Kadra pedagogiczna Szkoły Podstawowej nr 1 i Gimnazjum nr 1 
w Międzychodzie – rok 2001
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W XXI wiek z Jedynką – na zawsze albo tylko na chwilę – 
wkroczyli następujący nauczyciele: Bożena Antoniewicz, Elżbieta 
Babst, Krystyna Bałdys, Aneta Barkowska, Barbara Bielanowska, 
Grażyna Cacak-Matysik, Mariola Chułek, Edyta Dura, Grażyna 
Dzierla, Irena Dzierla (wicedyrektor), Iwona Dziechcierewicz, Re-
nata Fabiańska, Iwona Firlej, Alicja Fojecka, Dorota Frankowska, 
Jerzy Gackowski, Dorota Gadzińska, Bożena Gwizdał, Hanna Ha-
nyżkiewicz, Mirosława Hanyżkiewicz (wicedyrektor), Małgorzata 
Hoffmann, Józefa Karwatka, Jarosław Kędziora, Sławomir Kopij, 
Monika Kwaśna, Ewa Łapaj-Matuszak, Joanna Małłek, Barbara 
Martyńska-Mądrowska, Renata Mądrachowska, Barbara Mądrow-
ska, Beata Michalak, Czesław Michalak, Włodzimierz Minge, Ka-
tarzyna Mleczak, Emilia Muzyka, Jerzy Muzyka, Elżbieta Nowak, 
Danuta Paszka, Jolanta Pluskota, Irena Ranosz-Talarek, Stefania 
Rosołek, Krzysztof Rynowiecki, Jarosław Schoepe, Danuta Sikora, 
Beata Siuda, Marianna Skwiot, Przemysław Sobkowski, Lidia So-
chacka, Maria Szukała, Dobromiła Talarek, Aurelia Walczak, Bar-
bara Wojciechowska, Stanisław Wojtkiewicz (dyrektor)� Znaczące 
zmiany dla szkoły przyniósł rok szkolny 2003/2004, w którym na 
stanowisku dyrektora Stanisława Wojtkiewicza zastąpiła Mirosła-
wa Hanyżkiewicz� 

Ilustracja 103. mgr Mirosława Hanyżkiewicz – dyrektor w latach 2003-2016
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W następnych latach XXI wieku działalność edukacyjną Jedyn-
ki wspierali, dołączając do grona pedagogicznego1: Jagna Babst, 
Karolina Banach, Monika Banaszak, Barbara Banaszkiewicz, Ire-
na Barczyńska, Ewa Bartosiewicz-Matuszak, Urszula Bialic, Ewa 
Biała, Ewa Bielejewska, Joanna Borowiak, Anna Cechelt, Danuta 
Ceglarek-Kalemba, Agata Ceglarz, Bartosz Cemborowski, Cecylia 
Cembrowicz, Ryszard Chułek, Agata Dorna, Wioletta Dreger, Daniel 
Ebertowski, Ewa Gąsior-Fryza, Kamila Fabiańska, Małgorzata Fojec-
ka, Joanna Fryza, Katarzyna Garb, Arkadiusz Gaweł, Justyna Giera, 
Jolanta Górniak, Karina Grabowski, Sandra Gramała, Julia Greiser, 
Roman Gryczyński, Aneta Grzelichowska, Hałas Katarzyna, Natalia 
Ignyś-Mazij, Renata Kachel-Pieczonka, Elżbieta Kaczmarek-Cier-
niak, Małgorzata Karbowska, Kamil Kąkolewski, Izabela Kęsy, Mo-
nika Klapczyńska, Jolanta Klawe, Grzegorz Kłysz, Sławomir Kopij, 
Marta Kostrzewska, Monika Kramer, Paweł Krzyżaniak, Arletta Ku-
czyńska, Damian Kupczyk, Andrzej Kuska, Zofia Łyżwa, Rafał Mar-
chewka, Witold Marciniak, Weronika Marcinkowska, Beata Micha-
lak, Magdalena Michalska, Joanna Miężał, Krzysztof Mikrut, Aneta 
Mniszek-Kosmala, Alicja Molik, Tomasz Molik, Mariola Naculak, 
Hanna Napierała, Jacek Napierała, Agata Nowakowska, Agnieszka 
Okińczyc, Katarzyna Oklejewicz, Anna Orzeł, Zofia Płudkowska, 
Iwona Podyma, Aleksandra Prętka, Martyna Przewoźna, Natalia 
Puk, Joanna Rembacz-Sobek, Katarzyna Rubelt, Michał Sałajczyk, 
Janusz Skorupa, Katarzyna Sobkowska, Ewelina Sochacka-Glapiak, 
Natalia Stańko, Małgorzata Stępień, Joanna Szczechowiak, Marcin 
Szczechowiak, Anna Szewczuk, Artur Szmidt, Sławomir Szulczyk, 
Agnieszka Trocha, Kinga Tupalska, Paulina Wiśniewska-Pawłow-
ska, Lucyna Wnęk, Ewelina Wawrzyniak, Andrzej Zawada�

Proces dydaktyczny Jedynki był też wspierany przez nauczy-
cieli niepełnozatrudnionych� Do takiego grona należeli: Grzegorz 
Borowiak, Włodzimierz Borowiak, Małgorzata Cejba, Krystian 
Dobkiewicz, Donata Dura, Dita Gimzicka, Justyna Gmiąt, Narcyz 
Henicz, Teresa Kaczmarek, Elżbieta Kapusta, Barbara Korczyńska,  
1 Dwa kolejne wykazy zawierają również listę nauczycieli zatrudnionych po roku 2016�
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Elżbieta Król-Katafiasz, Danuta Krótka, Józef Kurowski, Teresa Le-
śniak, Bernard Lewandowski, Maria Łoś, Daria Martyńska, Joanna 
Muszyńska, Natalia Olejniczak, Kazimiera Pilarska, Marta Przy-
bylska-Duda, Edward Skwiot, Henryka Sroka, Szymon Szczerbak, 
Anna Szumańska, Bronisława Szydłowska, Edward Tyranowicz, 
Maciej Wachowski, Edward Wojtkowiak, Agata Żołyniak�

Na przestrzeni lat grono zmieniało się, co prezentują poniższe 
fotografie�

Ilustracja 104. Grono pedagogiczne w 2005 r.

Skład grona pedagogicznego w 2005 r.:
Bożena Antoniewicz, Elżbieta Babst, Karolina Banach, Irena Bar-
czyńska, Aneta Barkowska, Urszula Bialic, Mariola Chułek, Edyta 
Dura, Grażyna Dzierla, Irena Dzierla, Iwona Dziechcierewicz, Iwo-
na Firlej, Alicja Fojecka, Dorota Frankowska, Jerzy Gackowski, Do-
rota Gadzińska, Karina Grabowski, Mirosława Hanyżkiewicz (dy-
rektor), Józefa Karwatka, Jarosław Kędziora, Jolanta Klawe, Hanna 
Krzyżańska, Ewa Łapaj-Matuszak, Rafał Marchewka, Renata Mą-
drachowska, Barbara Mądrowska, Magdalena Michalska, Krzysztof 
Mikrut, Ewa Mleczak, Katarzyna Mleczak, Włodzimierz Minge, 
Alicja Molik, Emilia Muzyka, Jerzy Muzyka, Elżbieta Nowak, Ire-
na Ranosz-Talarek, Joanna Rembacz, Krzysztof Rynowiecki, Beata 
Siuda, Marianna Skwiot, Przemysław Sobkowski, Lidia Sochacka, 
Anna Szewczuk, Maria Szukała, Artur Szmidt, Kinga Tupalska, Au-
relia Walczak, Barbara Wojciechowska, Monika Zielińska�
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Ilustracja 105. Grono pedagogiczne w 2011 r.

Skład grona pedagogicznego w 2011 r.:
Bożena Antoniewicz, Karolina Banach, Irena Barczyńska, Aneta 
Barkowska, Ewa Bartosiewicz-Matuszek, Urszula Bialic, Mario-
la Chułek, Edyta Dura, Iwona Dziechcierewicz, Grażyna Dzierla, 
Iwona Firlej, Dorota Frankowska, Dorota Gadzińska, Mirosława 
Hanyżkiewicz (dyrektor), Anna Kaczor, Józefa Karwatka, Izabela 
Kęsy, Monika Klapczyńska, Hanna Krzyżańska, Damian Kup-
czyk, Ewa Łapaj-Matuszak, Rafał Marchewka, Renata Mądra-
chowska, Magdalena Michalska, Krzysztof Mikrut, Włodzimierz 
Minge, Katarzyna Mleczak, Alicja Molik, Agata Nowakowska, 
Renata Pieczonka, Irena Ranosz-Talarek, Beata Siuda, Marianna 
Skwiot, Katarzyna Sobkowska, Przemysław Sobkowski, Lidia 
Sochacka, Anna Szewczuk, Artur Szmidt, Kinga Tupalska, Au-
relia Walczak, Paulina Wiśniewska-Pawłowska, Barbara Wojcie-
chowska, Monika Zielińska�
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Ilustracja 106. Grono pedagogiczne i pracownicy obsługi – 2015 r.

Skład grona pedagogicznego w 2015 r.:
Bożena Antoniewicz, Karolina Banach, Aneta Barkowska, Ewa 
Bartosiewicz-Matuszek, Urszula Bialic, Dorota Borowska, Agata 
Ceglarz, Bartosz Cemborowski, Mariola Chułek, Edyta Dura, Iwo-
na Dziechcierewicz, Grażyna Dzierla, Iwona Firlej, Arkadiusz Ga-
weł, Julia Greiser, Katarzyna Hałas, Mirosława Hanyżkiewicz (dy-
rektor), Renata Kachel-Pieczonka, Józefa Karwatka, Izabela Kęsy, 
Marta Kostrzewska, Hanna Krzyżańska, Damian Kupczyk, Ewa 
Łapaj-Matuszak, Zofia Łyżwa, Rafał Marchewka, Renata Mądra-
chowska, Magdalena Michalska, Krzysztof Mikrut, Włodzimierz 
Minge, Alicja Molik, Hanna Napierała, Anna Orzeł, Irena Ranosz-
-Talarek, Beata Siuda, Marianna Skwiot, Katarzyna Sobkowska, 
Przemysław Sobkowski, Lidia Sochacka, Monika Spychała, Anna 
Szewczuk, Artur Szmidt, Maria Szukała, Agnieszka Trocha, Kin-
ga Tupalska, Aurelia Walczak, Ewelina Wawrzyniak, Paulina Wi-
śniewska-Pawłowska, Barbara Wojciechowska, Monika Zielińska�
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2. Wydarzenia w latach 1999-2016 

Lata 1999-2016 obfitowały w wiele wydarzeń, które znacząco 
wpływały na rozwój Jedynki� Liczne imprezy organizowane w tym 
czasie wpisały się na stałe w harmonogram pracy dydaktyczno – 
wychowawczej� 

I Konkurs Matematyczny i Ortograficzny
Jednym z takich przedsięwzięć jest Powiatowy Konkurs Mate-

matyczny i Ortograficzny, który po raz pierwszy odbył się w kwiet-
niu 2000 r� Od tego momentu corocznie do Jedynki przyjeżdżają 
najlepsi matematycy i poloniści ze szkół powiatu międzychodzkie-
go, by wspólnie zmagać się i rozwijać swoje pasje�

Ilustracja 107. I Konkurs Matematyczny i Ortograficzny – 2000 r.
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Kosmiczny Dzień Dziecka
Ważną datą w kalendarzu szkoły jest 1 czerwca� Corocznie w tym 

czasie cała społeczność szkolna Jedynki obchodzi Dzień Dziecka� 
W 2001 r� święto przybrało unikatowy charakter� W jego trakcie na-
uczyciele zmienili się w��� kosmitów� Inicjatorką i główną organiza-
torką była p� Danuta Sikora� „Przybysze z odległej planety” oprócz 
oryginalnych stro-
jów zaprezentowali 
uczniom odmienne 
od ziemskich hasła: 
„Człowiek rodzi się 
zmęczony i żyje po 
to, aby odpocząć���”; 
„Kochaj łóżko swo-
je jak siebie same-
go���”; „Dzieciństwo 
jest krótkie� Wyko-
rzystajcie je, bo póź-
niej życie staje się 
szare i długie jak��� 
papier toaletowy!”�

Ilustracja 109. „Kosmiczny Dzień Dziecka”, 
czerwiec 2001 r.

Ilustracja 108. Uczestnicy pierwszej edycji konkursu 
Matematycznego i Ortograficznego – 2000 r. 
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Amica Cup
Przełom XX i XXI wieku to również czas wielu sukcesów spor-

towych� Jednym z nich było zajęcie pierwszego miejsca w roz-
grywkach Turnieju Piłkarskiego Amica Cup 2001 o Złotą Wronkę 
Prezesa Klubu Sportowego Amica Wronki. Dzięki zwycięstwu dru-
żyna prowadzona przez Jarosława Kędziorę otrzymała zaproszenie 
na mecz Ekstraklasy pomiędzy Legią Warszawą a Amicą Wronki�

Ilustracja 110. Reprezentacja Jedynki – zwycięzca Amica Cup 2001
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Międzychodzkie Finały WOŚP
Każdego roku międzychodzka Jedynka włącza się w działania 

na rzecz Wielkiej Orkiestry Świątecznej Pomocy� Nie inaczej było 
w pierwszych latach „grania” fundacji stworzonej przez Jerzego 
Owsiaka� W 2002 roku odbył się X finał imprezy, podczas którego 
uczniowie wraz z gronem nauczycielskim zorganizowali: aukcję 
kartek świątecznych, bombek podpisanych przez gwiazdy TVN 
(Tomasza Zubilewicza, Huberta Urbańskiego, a także słynnych 
z programu Big Brother: Manuellę i Klaudiusza) oraz przeprowa-
dzili kwestę uliczną� Łącznie uczniowie naszej szkoły zgromadzili 
tego dnia: 1332,85 zł, co stanowiło ponad 6% całej kwoty zebranej 
w Międzychodzie� 

Ilustracja 111. X finał WOŚP, 13 stycznia 2001 r.
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Wejście Polski do Unii Europejskiej
1 maja 2004 roku Polska stała się częścią Unii Europejskiej� Tak 

ważny dzień w historii naszego kraju nie mógł zostać pominięty 
przez społeczność szkolną, która wzięła udział w miejskim koro-
wodzie� Jak odnotowano w szkolnej kronice:

Wejście Polski do Unii Europejskiej dnia 1 maja 2004 roku było w Mię-
dzychodzie obchodzone bardzo uroczyście. Wszystkie szkoły podstawo-
we i ponadpodstawowe uczestniczyły w ogromnym korowodzie, któremu 
przewodzili zaproszeni przez władze miejskie - goście zagraniczni. Szkoły 
prezentowały państwa członkowskie i kandydujące do Unii Europejskiej, 
których nazwy wylosowały wcześniej (...) Flaga i napis rozpoczynały pre-
zentację każdego państwa. Tuż za nimi szły dzieci w strojach charaktery-
stycznych dla każdego państwa. W asyście podążały tancerki, które cały 
pokaz uświetniły tańcem� Dodatkowo zostały zaprezentowane scenki 
dramowe ukazujące kulturę, obyczaje i kuchnię danego kraju. Prezenta-
cję zakończył ogromny aplauz publiczności.

Ilustracja 112. Uczniowie Jedynki podczas obchodów wejścia Polski 
do Unii Europejskiej – 1 maja 2004 r.
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Harry Potter
W roku szkolnym 2004/2005 Szkoła Podstawowa nr 1 im� Mia-

sta Stołecznego Warszawy w Międzychodzie wzięła udział w kon-
kursie „Small Grants”� Projekt został zorganizowany przez Polsko 
– Amerykańską Fundację Wolności oraz Nidzicką Fundację „NI-
DA”, które zajmują się wspieraniem nauczania języka angielskiego 
m�in� w małych miastach� Uzyskane dotacje umożliwiły stworzenie 
wideoteki, zakup pomocy dydaktycznych i przygotowanie przed-
stawienia teatralnego� W ramach akcji sale klasowe zamieniły się 
w domy z książek J�K� Rowling, nauczyciele stali się czarodzieja-
mi, a uczniowie młodymi adeptami magii�

Ilustracja 113. Uczniowie reprezentujący Gryffindor 
wraz ze swoim wychowawcą E. Muzyką

Ilustracja 114. Świetlica szkolna w czasie projektu „Szkoła pełna magii”
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Podróż marzeń z Guliwerem
W roku szkolnym 2005/2006 Jedynka ponownie wzięła udział 

w konkursie organizowanym przez Polsko – Amerykańską Fundację 
Wolności oraz Nidzicką Fundację „NIDA”� Tym razem uczniowie 
i ich nauczyciele zamienili się w bohaterów książki Jonathana Swi-
fta� Celem projektu była popularyzacja języka angielskiego poprzez 
wskazanie możliwości, jakie może przynieść posługiwanie się nim�

Podczas zabawy uczniowie poznawali nowe słownictwo geo-
graficzne i rozwijali swoje zainteresowania podróżnicze� Charakter 
akcji podkreślały wspaniałe stroje pirackie oraz rekwizyty w posta-
ci marynarskiej broni i okrętów� Akcja trwała przez blisko cztery 
miesiące, a jej zakończenie miało miejsce 9 grudnia 2005 r� w sali 
MDK� W trakcie wielkiego finału uczniowie obejrzeli dwujęzyczne 
widowisko o przygodach Guliwera, a najlepsi marynarze oraz piraci 
otrzymali nagrody za udział w akcji� Na koniec odbył się kapitański 
bal� Dzięki „Podróżom marzeń z Guliwerem” placówka wzbogaciła 
się o słowniki, przewodniki oraz sprzęt radiowy i telewizyjny�

Ilustracja 115. Laureaci guliwerowych konkursów – 4 grudnia 2005 r.
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Ilustracja 116. Przedstawienie teatralne, które odbyło się 
podczas wielkiego finału akcji – 4 grudnia 2005 r.

Nowe logo szkoły
W 2007 r� ogłoszono konkurs na nowe logo szkoły� W zmaga-

niach plastycznych udział wzięło 112 uczniów, z których blisko 100 
stworzyło prace spełniające wymogi regulaminowe� 25 kwietnia 
2007 r� ogłoszono wyniki, zgodnie z którymi zwyciężyła Angelika 
Pieczek z klasy VIc, a wyróżnienie otrzymali: Martyna Jakubow-
ska z Vd oraz Artur Siwek z Vc� Od tego momentu po dziś dzień 
praca Angeliki Pieczek stanowi logo szkoły�

Ilustracja 117. Logo szkoły wybrane 25 kwietnia 2005 r.
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Szkoła może być teatrem
W roku szkolnym 2007/2008 w placówce realizowany był 

projekt „Szkoła też może być teatrem”� W jego ramach 19 paź-
dziernika 2007 r� odbyły się warsztaty dziennikarsko – fotogra-
ficzne w Kamionnie pod hasłem „Od pomysłu po tekst”� W trak-
cie uczestnicy zapoznawali się z warsztatem pracy dziennikarza, 
redagowali informacje prasowe i uczestniczyli w plenerowej sesji 
fotograficznej oraz zajęciach komputerowej obróbki zdjęć�

24 października tego roku odbył się koncert pt� „Muzyka na-
szych dziadków – The Beatles”, który został przygotowany przez 
Lubuskie Biuro Koncertowe� W trakcie uczniowie mogli posłu-
chać muzyki i poznać historię zespołu The Beatles� LBK w ramach 
projektu przygotowało także koncert mikołajkowy, który odbył się 
6 grudnia 2007 r� w sali MDK� W tym samym miejscu 11-12 grud-
nia odbył się również finał akcji� W jego trakcie uczniowie zapre-
zentowali spektakl wprowadzający rówieśników i grono nauczy-
cielskie w świat fantazji i refleksji bożonarodzeniowej�

Dziewięćdziesięciolecie Jedynki
22 października 2011 r� w szkole miały podniosłe obchody 

dziewięćdziesięciolecia Jedynki, które honorowym patronatem 
objęła Prezydent Miasta Stołecznego Warszawy Hanna Gronkie-
wicz-Waltz� Uroczystości rozpoczęły się mszą w kościele pod 
wezwaniem Męczeństwa św� Jana Chrzciciela w Międzychodzie� 
Podczas nabożeństwa wspominano zmarłych nauczycieli i modlo-
no się za tych, którzy walczyli w tym czasie z chorobami� Kolej-
no uczestnicy obchodów udali się do Centrum Animacji Kultury 
PROM, gdzie o godzinie 11�00 odbyła się główna część dziewięć-
dziesięciolecia� W trakcie głos zabrali zaproszeni goście, po czym 
historię Jedynki przybliżyli jej uczniowie� Po zakończeniu części 
artystycznej dyrekcja, grono pedagogiczne oraz zaproszeni goście 
udali się na dziedziniec szkoły, gdzie wmurowano pamiątkową 
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Ilustracja 118. Jubileuszowa gazetka promująca jubileusz Jedynki – 
22 października 2011 r.

skrzynkę zawierającą listy uczniów oraz nauczycieli� Kapsuła 
czasu zostanie otwarta podczas obchodów stulecia� Po uroczy-
stościach nastąpiło zwiedzanie szkoły, które zakończył wspólny 
obiad w szkolnej stołówce�
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Dni Patrona 
Co roku wybrani nauczyciele i uczniowie Jedynki organizują 

uroczysty Dzień Patrona, jakim jest Miasto Stołeczne Warszawa� 
Święto przypada najczęściej na pierwszy dzień wiosny i przybie-
ra formę widowiska teatralnego, którego celem jest przypomnie-
nie wychowankom szkoły historii i pochodzenia patrona placów-
ki� Elementami towarzyszącymi imprezie są konkursy literackie 
i plastyczne, których podsumowanie ma tradycyjnie miejsce w sali 
widowiskowej BPiCAK 21 marca� Fotorelacja z obchodów w roku 
szkolnym 2015/2016 została zamieszczona poniżej�

Ilustracja 119. Dzień Patrona w roku szkolnym 2015/2016
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Czytam wszystko i wszędzie!
Jednym z podstawowych zadań oświatowych w ostatnich la-

tach stało się rozwijanie zainteresowań czytelniczych uczniów� Nie 
inaczej jest również w międzychodzkiej Jedynce, gdzie w ramach 
różnego rodzaju akcji promuje się ideę czytelnictwa� Przykładem 
mogą być działania podjęte 1 czerwca 2016 r�, kiedy Dzień Dziec-
ka połączono z akcją „Czytam wszystko i wszędzie!”� W ramach 
niej dzieci nie tylko uczestniczyły w tradycyjnych zabawach z oka-
zji ich święta, ale także czytały swoje ulubione lektury w różnych 
miejscach naszego miasta�

Ilustracja 120. Wspólne czytanie klas I-III – międzychodzki rynek, 1 czerwca 2016 r.

Ilustracja 121. Lektura klas IV – międzychodzka stanica nad Wartą, 1 czerwca 2016 r.
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Rozdział VII 
Zespół Szkół JEDYNKA w Międzychodzie – 

rok szkolny 2016/2017

1. Powstanie Zespołu Szkół JEDYNKA 

19 kwietnia 2016 r� podjęto decyzję o połączeniu Szkoły Podsta-
wowej nr 1 i Gimnazjum nr 1 w Międzychodzie� Na mocy Uchwały 
nr XXV/224/2016 Rady Miejskiej od 1 września 2016 r� placówki 
zaczęły funkcjonować jako Zespół Szkół JEDYNKA� Dyrektorem 
połączonych szkół został Roman Gryczyński� W kolejnym roku 
szkolnym rząd Rzeczpospolitej podjął decyzję o wprowadzeniu 
reformy, która likwidowała gimnazja i przywracała ośmioletni 
cykl nauki w szkole podstawowej, stąd Zespół Szkół JEDYNKA 
przekształcono w Szkołę Podstawową nr 1 im� Miasta Stołecznego 
Warszawy w Międzychodzie z oddziałami gimnazjalnymi�

Ilustracja 122. mgr Roman Gryczyński – Dyrektor Szkoły Podstawowej nr 1 
w Międzychodzie w latach 2016-2021
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2. Kadra i organizacja pracy

Kadrę pedagogiczną Zespołu Szkół JEDYNKA w Międzycho-
dzie stanowili następujący nauczyciele: 

Bożena Antoniewicz, Karolina Banach, Aneta Barkowska, 
Ewa Bartosiewicz-Matuszek, Joanna Borowiak, Dorota Borow-
ska, Agata Ceglarz, Bartosz Cemborowski (wicedyrektor) Cecylia 
Cembrowicz, Mariola Chułek, Agata Dorna, Ewa Dreger, Wioletta 
Dreger, Edyta Dura, Iwona Dziechcierewicz, Grażyna Dzierla, Ka-
mila Fabiańska, Renata Fabiańska, Iwona Firlej, Dorota Gadziń-
ska, Katarzyna Garb, Arkadiusz Gaweł, Ewa Gąsior-Fryza, Joanna 
Górniak, Jolanta Górniak, Roman Gryczyński (dyrektor), Aneta 
Grzelichowska, Natalia Ignyś-Mazij, Mirosława Hanyżkiewicz, 
Józefa Karwatka, Kamil Kąkolewski, Izabela Kęsy, Sławomir Ko-
pij (wicedyrektor), Marta Kostrzewska, Paweł Krzyżaniak, Hanna 
Krzyżańska, Andrzej Kuska, Ewa Łapaj-Matuszak, Zofia Łyżwa, 
Joanna Małłek, Rafał Marchewka, Mariola Marchewka, Renata 
Mądrachowska, Beata Michalak, Czesław Michalak, Magdalena 
Michalska, Joanna Miężał, Krzysztof Mikrut, Włodzimierz Minge, 
Katarzyna Mleczak, Alicja Molik, Ewa Mrówka, Agnieszka Okiń-
czyc, Anna Orzeł, Irena Ranosz-Talarek, Joanna Rembacz-Sobek, 
Stefania Rosołek, Beata Siuda, Janusz Skorupa, Marianna Skwiot, 
Katarzyna Sobkowska, Przemysław Sobkowski, Ewelina Sochac-
ka-Glapiak, Lidia Sochacka, Monika Spychała, Joanna Szcze-
chowiak, Marcin Szczechowiak, Anna Szewczuk, Maria Szukała, 
Sławomir Szulczyk, Agnieszka Trocha, Kinga Tupalska, Aurelia 
Walczak, Ewelina Wawrzyniak, Paulina Wiśniewska-Pawłowska, 
Barbara Wojciechowska, Andrzej Zawada, Monika Zielińska�
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Ilustracja 123. Kadra pedagogiczna Zespołu Szkół JEDYNKA w Międzychodzie

Nauka w okresie istnienia Zespołu Szkół JEDYNKA w Między-
chodzie odbywała się w trzech budynkach:

A – budynku po dawnym sądzie przy ul� 17 Stycznia 92, któ-
ry został przejęty przez szkołę w 1976 r� Uczyły się w nim dzieci 
z klas I-III� Ze względu na liczebność oddziałów „maluchów” – 
trzy z nich pobierały również naukę w budynku B, a jeden w sali 
znajdującej się w remizie OSP przy Placu Rolnym� 

B – budynku przy ul� Pocztowej, który funkcjonuje od roku 
szkolnego 1990/1991� Przeznaczony był on głównie dla klas IV-VI� 

C – gmachu przy ul� Iczka, gdzie naukę pobierała młodzież od-
działów gimnazjalnych�

Zajęcia wychowania fizycznego prowadzone były głównie 
w auli MOSTiR przy ul� Langowicza (dzisiejszej Sportowej), w ha-
li sportowej przy ul� Dworcowej, auli gmachu przy ul� Iczka oraz 
salkach gimnastycznych mieszczących się w piwnicy budynku B�
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3. Wydarzenia w roku szkolnym 2016/2017

Mam Talent
Rok szkolny 2016/2017 obfitował w liczne wydarzenia, które 

zapisały się w pamięci wychowanków Zespołu Szkół JEDYNKA 
w Międzychodzie� Jednym z nich była organizacja powiatowe-
go przeglądu „Mam Talent”, który wcześniej odbywał się wśród 
uczniów gimnazjów� Podczas występów dzieci z całego powiatu 
prezentowały swoje umiejętności, które poddawane były ocenie jury 
składającej się z przedstawicieli dyrekcji JEDYNKI, Rady Rodzi-
ców oraz władz gminnych i powiatowych� Impreza była organizo-
wana do 2019 r�, kiedy mury szkoły opuścili ostatni gimnazjaliści�

Ilustracja 124. Występ grupy tanecznej podczas powiatowego przeglądu 
„Mam Talent” – 22 kwietnia 2017 r.

Konkurs matematyczny i polonistyczny
Od 2000 r� w szkole organizowany jest tradycyjnie powiatowy 

konkurs, podczas którego uczniowie zmagają się w rozwiązywaniu 
zadań z matematycznych i ortograficznych� W 2017 r� postanowio-
no zmodyfikować formułę części humanistycznej� Od tego momen-
tu reprezentanci szkół z całego powiatu nie konkurują w zagadkach 
ortograficznych, lecz zmagają się także z zadaniami polonistyczny-
mi, co znacznie wpłynęło na atrakcyjność rywalizacji� 
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Ilustracja 125. Konkurs matematyczny i polonistyczny – 8 kwietnia 2017 r.

Przemarsze antynikotynowe
Równie ciekawym wydarzeniem, które na stałe wpisało się 

w kalendarz Jedynki, jest przemarsz antynikotynowy organizowa-
ny zazwyczaj z okazji Światowego Dnia Rzucania Palenia Tyto-
niu� W ramach akcji uczniowie Jedynki przygotowują specjalne 
transparenty i ulotki mające zachęcić międzychodzian do rzuce-
nia zgubnego nałogu� Przemarsz organizowany jest corocznie we 
współpracy z Powiatową Stacją Sanitarno-Epidemiologiczną 
w Międzychodzie i cieszy się dużym zainteresowaniem ze strony 
mieszkańców miasta�

Ilustracja 126. Uczestnicy przemarszu antynikotynowego – 18 listopada 2016 r.
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Półkolonie letnie
W każde wakacje na terenie Jedynki organizowane są półkolonie 

letnie dla dzieci ze szkół prowadzonych przez Gminę Międzychód� 
Dzięki dofinansowaniu ze strony miejskiego magistratu czterdzie-
ścioro pięcioro dzieci z klas I-III bierze udział w dwutygodniowym 
wypoczynku, podczas którego wraz z opiekunami i pielęgniarką 
wyjeżdżają m�in� do: kina w Gorzowie Wielkopolskim oraz Po-
znaniu, term w Tarnowie Podgórnym, ZOO w Poznaniu, Krainy 
Zabaw Bogilu w Wiosce i w wiele innych miejsc� Po ukończonej 
półkolonii dzieci otrzymują specjalne dyplomy oraz płyty ze zdję-
ciami dokumentującymi wyjątkowe wakacje� 

Ilustracja 127. Półkolonia – 31 lipca 2017 r.
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4. Reforma oświaty w 2017 r.

Zaledwie po roku istnienia Zespołu Szkół JEDYNKA rozpoczę-
ła się reforma oświaty� W wyniku projektu rządu polskiego dotych-
czasowe gimnazja zostały wygaszone w ciągu najbliższych lat� Wy-
dłużeniu uległa z kolei edukacja w szkołach podstawowych (8 lat), 
liceach ogólnokształcących (4 lata), technikach (5 lat) i szkołach 
branżowych (I stopnia – 3 lata, II stopnia – 2 lata)� W związku 
z podjętymi działaniami od początku roku 2017/2018 Zespół Szkół 
JEDYNKA w Międzychodzie przestał istnieć� Wszyscy jego pra-
cownicy i uczniowie stali się częścią społeczności Szkoły Podsta-
wowej nr 1 im� Miasta Stołecznego Warszawy z oddziałami gim-
nazjalnymi� Ostatni uczniowie dawnej trzyletniej szkoły opuścili 
mury Jedynki 19 czerwca 2019 r�
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Rozdział VIII
Szkoła Podstawowa nr 1 im. Miasta Stołecznego Warszawy 

po likwidacji gimnazjów. 
Powrót do ośmioletniego cyklu nauki: 2017 – obecnie

1. Budowa hali sportowej

W planach rozbudowy szkoły z lat ’90 oprócz sal lekcyjnych 
i punktu żywieniowego znajdowała się również hala sportowa� 
Niestety, z różnych przyczyn nie doszło do jej budowy� Ucznio-
wie Jedynki zmuszeni byli odbywać lekcje wychowania fizyczne-
go w dostosowanych do tego celu salkach w piwnicach szkolnych 
oraz w obiektach MOSTiR, które znajdują się przy dzisiejszych 
ul� Sportowej i Dworcowej� 

Sytuacja zmieniła się, gdy w roku szkolnym 2015/2016 podjęto 
decyzję o wybudowaniu nowoczesnej hali sportowej� Na początku 
wakacji rozpoczęły prace budowlane� Pierwszą łopatę symbolicz-
nie wbili inicjato-
rzy projektu: Bur-
mistrz Międzychodu 
Krzysztof Wolny, 
jego zastępca Rafał 
Ciszewicz, Prze-
wodniczący Rady 
Miejskiej Między-
chodu Stefan Nie-
dziółka oraz radny 
i nauczyciel wycho-
wania fizycznego 
w Jedynce Włodzi-
mierz Minge�

Ilustracja 128. Symboliczny początek prac 
przy budowie hali sportowej – 2016 r.

(Źródło: Wydział Promocji UMiG w Międzychodzie)



146

Ilustracja 129. Prace budowlane (Źródło: Wydział Promocji UMiG w Międzychodzie)

Ilustracja 130. Konstrukcje stalowe (Źródło: Nasze Miasto Międzychód)
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16 czerwca 2017 roku wmurowano akt erekcyjny, upamiętniają-
cy budowę sali sportowej przy ówczesnym Zespole Szkół JEDYN-
KA� Udział w wydarzeniu wzięli m�in� Burmistrz Międzychodu 
Krzysztof Wolny, jego zastępca Rafał Ciszewicz, Przewodniczący 
Rady Miejskiej Stefan Niedziółka, Sekretarz Gminy Międzychód 
Tomasz Rucki, Skarbnik Gminy Międzychód Anna Andrałojć, Sta-
rosta Julian Mazurek, Dyrektor Roman Gryczyński, Wiceprzewod-
nicząca Rady Rodziców Emilia Matysiak-Żuchowska, posłowie 
Zbigniew Ajchler i Jakub Rutnicki oraz inni zaproszeni goście� 

Ilustracja 131. Wmurowanie aktu erekcyjnego 
(Źródło: Nasze Miasto Międzychód) – 2017 r.

Prace nad budową zostały zakończone na początku 2018 r� Dzię-
ki inwestycji uczniowie mają dziś do dyspozycji pełnowymiarowe 
boisko (tzw� płytę główną), salę lustrzaną, kilkanaście szatni, toalet 
i pryszniców� Łączny koszt budowy wyniósł 4,3 miliona złotych� 
Warto zauważyć, że hala służy całej społeczności międzychodz-
kiej, gdyż po zajęciach lekcyjnych jest udostępniana mieszkańcom�
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Ilustracja 132. Hala sportowa w dniu oddania do użytku – 2018 r.

Uroczyste otwarcie hali sportowej nastąpiło 20 stycznia 2018 r� 
Poniżej przedstawiono fotorelację z tego wyjątkowego dla Szkoły 
Podstawowej nr 1 w Międzychodzie dnia�

Ilustracja 133. Scena podczas uroczystego otwarcia hali 
przygotowana przez Anetę Grzelichowską  

(Źródło: Wydział Promocji UMiG w Międzychodzie)
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Ilustracja 135. Zaproszeni goście podczas uroczystego przecinania wstęgi 
(Źródło: Wydział Promocji UMiG w Międzychodzie)

Ilustracja 134. Uroczyste przecięcie wstęgi 
(fot. Wydział Promocji UMiG w Międzychodzie)
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Ilustracja 136. Występ młodzieży (Źródło: Wydział Promocji UMiG w Międzychodzie)

Ilustracja 137. Pamiątkowe zdjęcie (Źródło: Wydział Promocji UMiG w Międzychodzie)
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2. Wybrane wydarzenia współczesnej Jedynki

Inwestycje
Budowa hali sportowej przy szkole nie była jedyną inwestycją, 

jaka miała miejsce w przedstawianym okresie� W związku z jej po-
wstaniem zmniejszyła się powierzchnia służąca uczniom jako bo-
isko szkolne, dlatego w 2018 roku podjęto decyzję o rozbiórce do-
tychczasowych budynków gospodarczych, które wcześniej służyły 
jako mieszkania pracownicze i sale lekcyjne�

Ilustracja 138. Prace rozbiórkowe na boisku szkolnym – lipiec 2018 r.

Rok później dokonano termomodernizacji budynku A, w którym 
uczą się najmłodsze dzieci, dzięki czemu zyskał on nowy wygląd�

Ilustracja 139. Budynek A po termomodernizacji
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Kompleksowy program rozwojowy dla szkół w Gminie Mię-
dzychód

Współczesne życie szkolne to nie tylko inwestycje, ale przede 
wszystkim nauka� W 2017 roku Burmistrz Międzychodu Krzysztof 
Wolny podpisał umowę na realizację Kompleksowego programu 
rozwojowego dla szkół w Gminie Międzychód, którego celem było 
zwiększenie wiedzy uczniów z zakresu przedmiotów przyrodni-
czo-matematycznych� Dofinansowanie z Europejskiego Funduszu 
Społecznego wyniosło 1 727 876 zł�

Ilustracja 140. Burmistrz Krzysztof Wolny podczas podpisywania umowy 
dotyczącej projektu – maj 2017 r.

Dzięki projektowi uczniowie podczas zajęć pozalekcyjnych na-
bywali wiedzę na temat strategicznego myślenia, szybkiego czy-
tania i podnoszenia umiejętności skupiania uwagi na wykonywa-
nych zadaniach� Oprócz tego kształtowali umiejętność szybkiego 
zapamiętywania wzorów, przeprowadzali doświadczenia i uczyli 
się wyjaśniać zjawiska przyrodnicze� 
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Ilustracja 141. Gminny plakat promujący program realizowany w szkole

Forma zajęć całkowicie odbiegała od klasycznych lekcji, gdyż 
program oparty był grach, zabawach i eksperymentach� Oprócz te-
go uczestnicy brali udział w wyjazdach do Laboratorium Wyobraź-
ni i Ogrodu Botanicznego w Poznaniu, co było dopełnieniem zajęć 
prowadzonych w szkole� W projekcie udział wzięły dzieci ze Szko-
ły Podstawowej nr 1 w Międzychodzie, Szkoły Podstawowej nr 2 
w Międzychodzie i Zespołu Szkolno-Przedszkolnego w Łowyniu�
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Ilustracja 142. Zajęcia w poznańskim Laboratorium Wiedzy 
w ramach realizowanego programu – luty 2019 r.

Razem dla Niepodległej
W szkole prowadzone są cały czas działania mające na celu roz-

wijanie patriotyzmu u uczniów� Jednym z nich było przystąpienie 
do akcji Razem dla Niepodległej� W jej ramach 9 listopada 2018 
roku o godzinie 11�11 dzieci ze szkoły podstawowej i młodzież 
gimnazjalna odśpiewały wspólnie na boisku szkoły cztery zwrotki 
hymnu narodowego, co było wyjątkowym uczczeniem 100 roczni-
cy odzyskania przez Polskę niepodległości�

Ilustracja 143. Wspólne odśpiewanie hymnu w ramach akcji Razem dla Niepodległej – 
9 listopada 2018 r. (Źródło: Krzysztof Sobkowski)
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BohaterON
Z inicjatywy p� Ewy Dreger Jedynka corocznie bierze udział 

w akcji BohaterON, która polega na redagowaniu pocztówek do 
powstańców z sierpnia 1944 r� Jak zauważają pracownicy Muzeum 
Powstania Warszawskiego: 

„BohaterON – włącz historię! to ogólnopolska kampania o tematyce 
historycznej, mająca na celu upamiętnienie i uhonorowanie uczestników 
Powstania Warszawskiego poprzez wysłanie im bezpłatnych kartek dys-
trybuowanych na terenie całego kraju. Projekt ma edukować Polaków, 
bazując na historiach Powstańców, wzmacniać poczucie tożsamości na-
rodowej, krzewić postawy patriotyczne oraz budować wrażliwość społecz-
ną. Nazwa akcji stanowi połączenie dwóch słów – polskiego „bohater” 
oraz angielskiego „ON”, czyli „włączyć”. Angielskie „ON” dosłownie 
włącza historię bohatera – film albo prezentację – na komputerze, w tele-
wizji bądź na tablecie. Nazwa ma również sygnalizować chęć włączenia 
do świadomości społecznej indywidualnych historii Powstańców poprzez 
nowoczesny patriotyzm”. 

W 2018 r� uczeń naszej szkoły – Kacper – otrzymał odpowiedź 
od Andrzeja Wernica ps� Bodek�

Ilustracja 144. Pocztówka otrzymana od Powstańca Warszawskiego 
w ramach akcji BohaterON
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Akcja Żonkile
Kolejną inicjatywą historyczną, która każdego roku odbywa się 

w Jedynce, jest akcja społeczno-edukacyjna „Żonkile”� W ramach 
działań koordynowanych w naszej szkole przez p� Ewę Dreger na-
uczyciele przeprowadzają lekcje nt� największego zbrojnego zry-
wu Żydów podczas II wojny światowej� 19 kwietnia uczniowie, 
nauczyciele i pracownicy otrzymują żółte przypinki w kształcie 
żonkili, które są symbolem powstania w getcie warszawskim� Ak-
cja organizowana jest we współpracy z Muzeum Historii Żydów 
Polskich POLIN� 

Ilustracja 145. Grafika prezentująca udział Jedynki w akcji Żonkile

Mamy Niepodległą!
Uczniowie Jedynki biorą udział również w akcji społecznej Ma-

my Niepodległą! organizowanej przez Muzeum Józefa Piłsudskie-
go w Sulejówku� Szkolnym koordynatorem jest również p� Ewa 
Dreger� W ramach akcji dzieci oraz nauczyciele wysyłają kartki 
pocztowe do najbliższych i władz miasta z informacją o narodo-
wym święcie� Jak podkreślają organizatorzy: 
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Ilustracja 146. Uczniowie Jedynki wraz z kartkami wysyłanymi 
w ramach akcji Mamy Niepodległą!

Życie sportowe
Opisywany okres to również czas sukcesów sportowych� Jed-

nym z największych było zajęcie trzeciego miejsca w turnieju 
Z Podwórka na Stadion o Puchar Tymbarku organizowanego przez 
Polski Związek Piłki Nożnej� Zawodnicy Jedynki okazali się naj-
lepsi w Wielkopolsce, w konsekwencji czego wzięli udział w tur-
nieju finałowym w Warszawie� Dzięki zdobyciu brązowego medalu 
towarzyszyli piłkarzom Arki Gdynia i Lecha Poznań podczas wej-
ścia na murawę Stadionu Narodowego przed finałowym meczem 
Pucharu Polski�

„Mamy Niepodległą! jest ogólnopolską akcją społeczną skierowaną do 
wszystkich, bez względu na wiek, czy poglądy i zainteresowania. Już od 
2013 roku pocztówką, która zmniejsza dystans między nadawcą a odbior-
cą, promujemy radosne świętowanie uwalniające pozytywne emocje od 
Bałtyku do Tatr”.
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Ilustracja 147. Zdobywcy 3 miejsca w turnieju Z Podwórka na Stadion 
o Puchar Tymbarku podczas przekazywania trofeum dyrekcji

29 września 2016 roku odbył się z kolei jubileusz 15-lecia 
Czwartków Lekkoatletycznych, których organizatorem jest MUKS 
Jedynka pod wodzą zasłużonego dla naszej szkoły Przemysława 
Sobkowskiego�

Ilustracja 148. Jubileusz Czwartków Lekkoatletycznych w Międzychodzie 
(Źródło: Jakub Zachciał)
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Wprowadzenie dziennika elektronicznego
Istotną zmianą w roku szkolnym 2017/2018 stało się wprowa-

dzenie elektronicznego dziennika Librus Synergia, który zastąpił 
dotychczasowy odpowiednik papierowy� Dzięki niemu w zapo-
mnienie odeszły również dzienniczki uczniowskie, a rodzice za 
pomocą platformy mogą na bieżąco kontrolować postępy w nauce 
swoich dzieci, kontaktować się z nauczycielami i otrzymywać naj-
ważniejsze informacje nt� aktualnych wydarzeń� 

Ilustracja 149. Elektroniczny dziennik Librus

Pandemia i nauka w formie zdalnej
Rok szkolny 2019/2020, w którym planowano zorganizować ju-

bileusz z okazji 100 lat szkoły, stał się jednym z najdziwniejszych 
okresów w historii szkoły� W związku z sytuacją epidemiczną wy-
wołaną wirusem SARS-CoV-2 rząd Polski zdecydował o ograni-
czeniach w różnych dziedzinach życia społecznego� Wszystkie 
szkoły zostały zamknięte, a uczniowie rozpoczęli naukę w systemie 
zdalnym, która trwała aż do końca maja 2020 r� W czerwcu dzieci 
powróciły do szkół w systemie stacjonarnym� Kolejny rok szkolny 
rozpoczął się w normalnych warunkach, ale w ostatnim tygodniu 
października powróciliśmy do nauki w domach� Głównymi narzę-
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dziami wykorzystywanymi w trakcie nauki zdalnej stał się elek-
troniczny dziennik Librus i program Microsoft Teams� Za pomocą 
drugiego z wymienionych (lub innych, które wybrał prowadzący) 
dzieci łączyły się z nauczycielami prowadzącymi trzydziestominu-
towe lekcje� Nauka w tej formie dla dzieci z klas 1-3 trwała do maja 
2021 r� Następnie w formie hybrydowej do szkoły zaczęli wracać 
uczniowie klas starszych� Nauka wszystkich uczniów w murach 
Jedynki – podobnie jak w poprzednim roku szkolnym – nastąpiła 
w czerwcu�

Ilustracja 150. Lekcja zdalna (z przymrużeniem oka) uczniów klasy 6c – kwiecień 2020 r.

3. Obecne grono pedagogiczne – rok 2021 

W 2021 r�, gdy książka przygotowywana jest do publikacji, 
uczniowie pobierają naukę w trzech budynkach: A – tzw� małej 
szkole (dzieci z klas I-II); B - obiekcie od ul� Pocztowej (III-VIII) 
i gmachu – bud� C – przy ul� Iczka (uczniowie IV-VIII)� Ponadto 
zajęcia z wychowania fi zycznego prowadzone są w hali sportowej 
szkoły oraz obiektach spółki MOSTiR przy ul� Sportowej�

Kadra Jedynki w roku szkolnym 2021/2022, gdy kończono pra-
cę nad niniejszą książką przedstawiała się następująco: 
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Karolina Banach, Monika Banaszak, Ewa Bartosiewicz-Matu-
szek, Aneta Barkowska, Beata Bąkowska, Joanna Borowiak, Do-
rota Borowska, Iwona Budych, Anna Cechelt, Agata Ceglarz, Bar-
tosz Cemborowski (dyrektor szkoły), Agnieszka Cichosz, Robert 
Czarnecki, Agata Dorna, Ewa Dreger, Wioletta Dreger, Edyta Du-
ra (wicedyrektor szkoły), Andrzej Dziechcierewicz, Iwona Dziech-
cierewicz, Grażyna Dzierla, Daniel Ebertowski, Renata Fabiańska, 
Małgorzata Fabjańska, Iwona Firlej, Katarzyna Garb, Arkadiusz 
Gaweł, Ewa Gąsior-Fryza, Jolanta Górniak, Sandra Gramała, Na-
talia Ignyś-Mazij, Mirosława Hanyżkiewicz, Andrzej Kaczmarek, 
Anna Kaczmarek-Prętka, Anna Karge, Józefa Karwatka, Izabela 
Kęsy, Monika Kochańska, Agnieszka Konieczna, Sławomir Ko-
pij (wicedyrektor szkoły), Paulina Kurek, Ewa Łapaj-Matuszak, 
Dominika Marciniak, Beata Michalak, Joanna Miężał, Krzysztof 
Mikrut, Włodzimierz Minge, Katarzyna Mleczak, Aneta Mniszek-
-Kosmala, Alicja Molik, Ewa Mrówka, Krzysztof Mrówka, Ewa 
Noculak, Danuta Okupska, Anna Orzeł, Krzysztof Pawelec, Jagoda 
Pertek, Agnieszka Piechota, Aleksandra Prętka, Martyna Przewoź-
na, Joanna Rembacz, Jolanta Rybarczyk, Aldona Sarbak, Janusz 
Skorupa, Monika Smarzy, Sylwia Sobczak, Przemysław Sobkow-
ski, Lidia Sochacka, Ewelina Sochacka-Glapiak, Kinga Sowińska, 
Natalia Stańko, Joanna Szczechowiak, Renata Szpotkowska, Maria 
Szukała, Sławomir Szulczyk, Justyna Środecka, Agnieszka Trocha, 
Kinga Tupalska, Maciej Wachowski, Paulina Wiśniewska-Pawłow-
ska, Barbara Wojciechowska, Olena Wojtaszek, Andrzej Zawada, 
Monika Zielińska�
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Ilustracja 151. Kadra Szkoły Podstawowej nr 1 im. Miasta Stołecznego Warszawy 
w Międzychodzie (fot. Justyna Sawala)

Od 2021 r� mam przyjemność pełnić funkcję dyrektora Szkoły 
Podstawowej nr 1 im� Miasta Stołecznego Warszawy w Między-
chodzie, którą powierzono mi na kolejne 5 lat�

Ilustracja 152. dr Bartosz Cemborowski – Dyrektor Szkoły Podstawowej nr 1 
w Międzychodzie od 2021 r.
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Ilustracja 153. Obecny Dyrektor Bartosz Cemborowski i syn pierwszego Kierownika 
JEDYNKI Lucjana Konopińskiego – Stanisław Konopiński podczas tworzenia książki
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Zakończenie
Historia dzisiejszej Szkoły Podstawowej nr 1 im� Miasta Sto-

łecznego Warszawy w Międzychodzie jest niezwykle bogata� Nie 
ma w tym jednak nic dziwnego, gdyż tworzona była przez ponad 
100 lat przez dyrektorów, nauczycieli, rodziców i przede wszyst-
kim przez Was – dawniej uczniów, dziś absolwentów� Jak zauwa-
żono we wstępie – książka stanowi zaledwie zarys niesamowitej 
przeszłości placówki, gdyż opisanie wszystkich zdarzeń wymaga-
łoby stworzenia wielostronicowej (jeśli nie wielotomowej) pozycji� 

Początki organizacji szkolnictwa powszechnego na terenie Mię-
dzychodu po odzyskaniu niepodległości były bardzo trudne� Mimo 
tego udało się otworzyć szkołę, którą dziś nazywamy potocznie Je-
dynką� Nie był to jednak koniec kłopotów, gdyż pierwsze kierow-
nictwo musiało mierzyć się z ówczesnymi problemami społeczny-
mi, wśród których dominowała bieda i związane z nią żebractwo� 
Chociaż początkowe lata funkcjonowania szkoły były niezwykle 
trudne, kadra pedagogiczna starała się urozmaicać życie uczniow-
skie� Stąd pierwsze wspólne działania szkoły męskiej z ul� Ogrodo-
wej i żeńskiej z ul� Gorzyckiej� W tamtym czasie udało się również 
przeprowadzić koedukację szkół, dzięki czemu po dziś dzień ma-
my tzw� rejonizację� 

W latach 1939-1945 polskie szkolnictwo na terenie Między-
chodu praktycznie nie istniało� Prowizoryczna nauka przez krótki 
okres prowadzona była w bielskiej szkole, dlatego przekazywa-
nie wiedzy i krzewienie polskości przeniosło się do konspiracji, 
a prowadzący niejednokrotnie ryzykowali własne życie� Ci, którzy 
przeżyli, opisali piekło wojny i czas okupacji, o czym można było 
przeczytać w drugim rozdziale niniejszej książki�

Po wojnie ponownie organizowano polskie szkolnictwo na te-
renie Międzychodu� Realizacji trudnego zadania podjął się emery-
towany dyrektor – Lucjan Konopiński� Istotną postacią w historii 
szkoły stał się Wincenty Iczek – powstaniec wielkopolski i pierw-
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sza ofiara hitlerowskiego mordu na naszych terenach� To właśnie 
przy ul� Iczka stoi kamienica, w której mieszkała jego rodzina 
oraz gmach szkoły, gdzie pełnił funkcję woźnego� Wyjątkowym 
okresem stał się czas nadania imienia szkole, której społeczność 
zaangażowała się w pomoc odbudowywanej stolicy� Dziś między-
chodzka Jedynka jako jedyna w Polsce nosi imię Miasta Stołecz-
nego Warszawy�

Na początku roku szkolnego 1954/1955 utworzono w Między-
chodzie odrębną placówkę, którą dziś potocznie nazywamy Dwój-
ką� Nauka w tym czasie na poziomie podstawowym odbywała 
się w systemie siedmioletnim� Ze względu na panujący wówczas 
ustrój większość wydarzeń związana była ze współpracą polsko – 
radziecką� Nauka w systemie ośmioletnim rozpoczęła się po wpro-
wadzeniu pełnej reformy w 1966 r� Wciąż dominowały wydarzenia 
związane z panującym ustrojem, jak np� pochody pierwszomajowe, 
czyny społeczne i inne, które zostały opisane w książce� Ze wzglę-
du na zwiększającą się liczbę uczniów i niesprzyjające warunki, 
najpierw przejęto budynek po dawnym sądzie, w którym dziś uczą 
się najmłodsze dzieci, a następnie podjęto decyzję o wybudowaniu 
kolejnego skrzydła szkoły� Po reformie oświaty w 1999 r� gmach 
przy ul� Iczka stał się siedzibą gimnazjum, a we wspomnianym 
skrzydle i budynku przejętym po sądzie uczyły się dzieci z klas  
I-VI szkoły podstawowej�

Po zmianie ustroju zmieniło się również życie szkolne� Przestały 
dominować wydarzenia polsko – radzieckie, a zaczęły pojawiać się 
projekty, konkursy i inne akcje, które na stałe wpisały się w plan 
dydaktyczno – wychowawczy placówki� Na początku 2016 roku 
Szkołę Podstawową nr 1 w Międzychodzie i Gimnazjum nr 1 połą-
czono w Zespół Szkół JEDYNKA, który po roku przestał funkcjo-
nować ze względu na reformę oświaty wprowadzającą ponownie 
ośmioletni cykl kształcenia na poziomie podstawowym�

W najnowszej historii szkoły istotnym wydarzeniem stało się 
wybudowanie hali sportowej, która została otwarta w 2018 r� 
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Oprócz tego w szkole cały czas prowadzone są inwestycje zwięk-
szające poziom bezpieczeństwa i komfort nauki� W placówce wpro-
wadza się również elementy związane z duchem czasu, m�in� naukę 
programowania czy dziennik elektroniczny Librus, który zastąpił 
dotychczasowy odpowiednik papierowy�

Szkoła Podstawowa nr 1 im� Miasta Stołecznego Warszawy 
w Międzychodzie jest wyjątkową placówką� Jej stuletnia historia 
obfituje w wiele wydarzeń – zarówno trudnych oraz smutnych, jak 
i tych wesołych� W murach szkoły wychowały się pokolenia mię-
dzychodzian, którym dedykuję niniejszą publikację, mając nadzie-
ję, że za kolejne 100 lat powstanie drugi tom tej książki� 

Dyrektor Szkoły Podstawowej nr 1
im� Miasta Stołecznego Warszawy w Międzychodzie
dr Bartosz Cemborowski
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